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PAPIRNICE KOLIČEVO 

TOVARNE CELULOZE MEDVODE

Konferenca članov ZK 
papirnice Količevo

KOLIČEVO, SEPTEMBRA 1970 — Se ta mesec bo konferenca 
članov osnovne organizacije ZK Papirnice Količevo. Sekretariat je 
pripravil »Program dela komunistov Papirnice Količevo«, ki naj bi 
bil sprejet na konferenci. Ker vsebuje program dela tudi sklepe, ki se 
tičejo pravzaprav vseh zaposlenih v Papirnici, prav tako pa tudi or- 
ga.nov samoupravljanja, posredujemo bralcem nekatere izvlečke iz 
Programa:

W Komunisti v organih uprav
ljanja in strokovnih službah so 
dolžni in odgovorni, da se spre
jema in izvaja taka poslovna po
litika, ki bo omogočila doseganje 
optimalnih poslovnih uspehov. 
Pri tem je treba zlasti posvetiti 
pozornost naslednjim vprašanjem: 
razvoju podjetja, organizaciji de
la, nagrajevanju, likvidnosti, re
du in disciplini, sistematizaciji 
delovnih mest, kadrovanju, mo
dernizaciji proizvodnje, varnosti 
dela, medsebojnim odnosom, in
formiranosti kolektiva, uveljav
ljanju samoupravnega sistema, 
družbenemu standardu in drugim 
Problemom.

K Komunisti se bomo zavzema
li, da se v podjetju izdela sred
njeročni in dolgoročni plan raz
voja podjetja. Z njim je treba 
določita smer in tempo razvoja, 
kakor tudi način in vire financi
ranja. Vzporedno s planom raz
voja podjetja je nujno izdelati 
tudi plan rekonstrukcije in mo
dernizacije obstoječih proizvod
nih naprav. Komunisti bomo pod
prli in se borili za sprejem sa
mo takih planov, ki bodo realno 
odražali naše možnosti, finančna 
sredstva in vire sredstev ter v na
prej predvidene pozitivne rezulta
te in efikasnost. Zavzemali se bo
mo, da se sredstva podjetja tro
šijo načrtno in racionalno, po 
možnostih tako, da vložena sred
stva dajo čimprej rezultate.

Razvoj našega podjetja je tes
no povezan z razvojem celotne 
Papirne industrije Slovenije. Zato 
bomo podprli vsako iniciativo, za 
kakršnokoli sodelovanje in zdru
ževanje sredstev, ki bi pripomog
la k hitrejši realizaciji našega 
razvojnega programa. Ce nam so
delovanje v okviru papirne indu
strije Slovenije ne bi zagotovilo 
zadosti hiter in učinkovit razvoj, 
bomo komunisti podprli prizade
vanja, da se dobijo tudi drugi 
viri financiranja, med njimi tudi 
tuji kapital.

* Poznano je, da se da s smo
trno organizacijo brez posebnih 
investicij doseči višja produktiv
nost in efikasnost dela. Zato bomo 
komunisti podprli vsa prizadeva
nja, da se v podjetju vpelje so
dobna organizacija dela. Ta se 
lahko doseže le s timskim delom 
m s točno odrejenimi pravicami 
in odgovornostmi za delo vsakega 
posameznika. S tako organizacijo 
Je nezdružljiva cblast posamezni
ka nad ljudmi, zahteva pa se od
govorno in d.sciplinirano ter pra
vočasno in kvalitetno opravljanje 
vsakega dela, za katerega je poT 
sameznik zadolžen v okviru de
litve dela ki je predvidena z 
organizacijo. Upreti se moramo 
vsem poskusom odpora uvajanja 
sodobne organizacije dela, ker bi 
s tem molče pristali na to, da se 
odpovemo pozitivnim rezultatom, 
ki jih pričakujemo od uveljavlja
nja sodobne organizacije dela.

® Komunisti smo dolžni in ob
vezni, da se zavzamemo za tak 
pravilnik o delitvi osebnih do
hodkov, ki bo omogočal, da se de
lo vrednoti čimbolj objektivno po 
delovnih mestih. Da bi dobili 
osnovo za izdelavo takšnega pra
vilnika, je nujno, da v podjetju

opravimo analitično oceno delov
nih mest. Za izvedbo analitične 
ocene delovnih mest pa mora biti 
izbrana ustrezna komisija, ki bo 
strokovno in kvalitetno opravila 
to nalogo.

■ Komunisti menimo, da je 
tehnični in tehnološki razvoj pod
jetja nemogoč brez istočasnega 
razvoja in izobraževanja ustrez
nih kadrov. Pridobivanje strokov
nih kadrov v sedanji situaciji je 
zelo otežkočeno, ker določenih 
vrst strokovnjakov primanjkuje. 
Zato menimo, da je nujno, da se 
podjetje orientira na vzgojo in 
izobraževanje lastnih kadrov. V 
ta namen je treba podpreti vse 
težnje po pridobivanju višje stop
nje izobrazbe, kakor tudi vsa pri
zadevanja za izpopolnitev znanja, 
ki lahko koristi sedanjemu in bo
dočemu razvoju podjetja.

■ Pred nami je zelo važna in 
odgovorna naloga — sistemizacija 
delovnih mest. Čeprav je sistemi
zacija strokovno opravilo in več 
ali manj že zanjo izdelana meto
dologija ter določeni organi za 
njeno izvedbo, je nujno, da tudi 
komunisti opredelimo svoje stali
šče do tako važnega problema. 
Predvsem je treba zagotoviti, da 
se s sistemizacijo ugotovijo real
ne potrebe podjetja po strokovnih 
kadrih, da se realno ugotovi ob
seg dela na posameznem delov
nem mestu in potrebna strokov
nost za opravljanje tega dela.

® Pri izvedbi sistemizacije se 
bo pojavil problem, kaj z določe
nim številom ljudi, ki ne bodo 
imeli svojemu delovnemu mestu 
ustrezno izobrazbo. Čeprav zakon 
dopušča premeščanje na ustrezna 
delovna mesta brez pravice pri
tožbe, komunisti menimo, da je 
pri tem treba biti zelo obziren 
in takten. V prvi vrsti je treba 
težiti za tem, da si taki delavci 
pridobijo pomanjkajočo izobraz
bo. Premeščanje naj bo zadnji 
ukrep in to pri mlajših kadrih, 
ki bodo odklonili nadaljnje izo
braževanje.

■ Sistemizacija delovnih mest 
naj bo namenjena predvsem iz
vajanju in vodenju bodoče kad
rovske politike, ki naj zagotovi, 
da se na delovna mesta, ki zahte
vajo določeno stopnjo in smer 
izobrazbe, zaposlujejo ustrezni 
kadri.

B Komunisti v podjetju, pred
vsem komunisti, ki se ukvarjajo z 
organizacijo vsesplošne obrambe, 
si morajo prizadevati, da se po
samezne enote civilne zaščite in 
teritorialne obrambe čimprej 
opremijo s potrebno opremo ter, 
da se enote seznanijo z njeno 
uporabo in namenom. Isto tako Pa 
se morajo prizadevati komunisti, 
da se prouči in nabavi ustrezna 
literatura o vsesplošni ljudski 
obrambi npr. »Naša obramba«, 
tako da bi čim širši krog ljudi, 
ki so vključeni v enote civilne za
ščite, predvsem pa vodje posa
meznih enot bili seznanjeni s so
dobno vojaško tehniko.

B Komunisti se zavedamo, da 
je za doseganje večjih uspehov v 
poslovanju nujno potreben red in 
disciplina v podjetju. Zato se 
bomo zavzemali in podprli vse 
ukrepe, ki imajo za cilj utrditi 
disciplino, preprečiti kraje, uni-

(Nadaljevanje na 2. strani)

Tik za nami je 
20. obletnica delavskega 

samoupravljanja
VEVČE, AVGUST—SEPTEMBER 1970. — Pred dvajsetimi leti — 

17. septembra 1950 — je simbolični ključ tovarne prejel v roke prvo- 
izvoljeni predsednik delavskega sveta Papirnice Vevče tov. Vinko 
Fink, sedaj zaposlen v Tovarni kleja. Uresničilo se je geslo »Tovarne 
delavcem«. Od tedaj naprej je sleherni član kolektiva prek od njega 
izvoljenih članov delavskih svetov imel pravico in dolžnost odločati 
o vseh važnejših vprašanjih, ki so zadevala gospodarjenje ter gospo
darski in samoupravni razvoj tovarne.

Menda ne bo odveč, če se spo
mnimo tega slovesnega trenutka, 
ko je bil vsak prostor v tovarni 
premajhen, da bi vsi člani delov
nega kolektiva mogli vanj. Zbrali 
so se pred vhodom v tovarno, 
tam, kjer je bila na novo vzida
na spominska plošča, ki bo vero
dostojen spomin zanamcem in ki 
bo pričal o prehodu upravljanja 
podjetja v delavske rake. Vsebin
ske govore je spremljal kulturni 
spored. Od zadovoljstva in pono
sa so sijali obrazi vseh navzočih.

Danes je za nami dvajset let 
samoupravljanja. Vrstile so se te
žave vseh vrst, ko so se člani DS 
in strokovni delavci trudili nek 
problem rešiti na najboljši način, 
ko so skeptično gledali na svoje 
odločitve, ko je bilo podjetje v te
žavah in škripcih. Drugič pa so 
se veselili, saj so videli, da je bil 
njihov sklep pravilen in smotrn. 
Rezultati sodelovanja so se veči
noma, da ne rečem vedno, poka
zali pozitivni. Nepregledno števi
lo sej, razprav, informacij in od
ločitev se je vrstilo skozi vsa ta 
leta, da je podjetje še živo in 
vedno bolj živo.

Dne 17. t. m. je bila slavnostna 
seja. Udeležili so se je tudi dose
danji predsedniki delavskih sve
tov, člani prvega delavskega sve
ta, člani sedanjega in nekateri 
povabljeni. Ozrli so se na razvoj 
samoupravljanja pri nas in na 
delo kolektiva.

Da pa bi bil naš pogled nazaj 
jasnejši, smo zastavili troje ena
kih vprašanj vsem predsednikom 
dosedanjih delavskih svetov.

1. S kakšnimi problemi se je 
srečeval delavski svet v času va
šega predsedovanja?

2. Kateri sklep se vam je zdel 
najpomembnejši, bodisi za razvoj 
ali stanje podjetja?

3. Kako se je razvijalo samo
upravljanje v vaši mandatni do
bi?

Takole so odgovorili:

Vinko FINK, predsednik DS 
leta 1950—52:

Problemi! Resnično jih ni bilo 
malo. Čez noč postati upravljavec 
brez vsakršnih izkušenj odločati 
in ukrepati o pomembnih vpraša
njih, dejansko ni bilo lahko. Iz
redno velike potrebe po izdelkih, 
pomanjkanje reprodukcijskega 
materiala itd., po drugi strani pa 
izrabljenost strojev in naprav. 
Zato je bila takrat izredno važna 
naloga reševati probleme proiz
vodnje in prodaje.

Storjeni so bili ukrepi za izbolj
šanje kvalitete, zmanjšanje izme
ta. za kar se je posebno zavzemal 
upravni odbor. Dobili smo prve 
samoupravne akte. Izdelan je bil 
pravilnik o nagrajevanju, uvede
na je bila poskusna četrta izmena 
itd.' Začelo se je iskanje prodora 
na tuja tržišča. Neuresničljivo pa 
je bilo takim, ko ni bilo najos
novnejših sredstev za reprodukci
jo, misliti na kakršne koli večje 
perspektive. Že sama realizacija 
teh nalog je zahtevala angažira
nje ne samo samoupravnih orga
nov, temveč celotnega kolektiva. 
Verjetno bi naloge težje izvrševa
li, če ne bi imeli strokovno pod
kovan kolektiv, predane člane 
ZK in izredno aktivno sindikalno 
organizacijo.

Mirko JERIHA, predsednik DS 
leta 1952—53:

Ker je bilo samoupravljanje še
le v razvoju, so se izvoljeni člani 
največ trudili s problematiko pod
jetja. Opaziti pa je bilo, da so 
bili premalo poučeni o strukturi 
in delovanju podjetja. DS se je 
prizadeval, da bi po svojih notra
njih in zunanjih strokovnjakih 
tolmačil članom razvojno pot 
podjetja. Organizirani so bili te
čaji in predavanja, ki so dali po
zitiven rezultat. V moji mandatni 
dobi smo veliko razpravljali o 
stanovanjskem vprašanju in ga po 
možnostih reševali. Bili smo miš

ljenja, da je enoletna mandatna 
doba prekratka in začeli misliti 
na dvoletno.

Ciril JERIHA, predsednik de
lavskega sveta leta 1954—56:

Predsednik delavskega sveta 
sem bil v letih 1954—56, to je 
prvega delavskega sveta z dvolet
no mandatno dobo. Mislim, da je 
bil to po vrsti peti delavski svet, 
zato so bile naše pristojnosti že 
velike, interes kolektiva za samo
upravljanje pa jasno tudi velik. 
Seje smo imeli zelo pogosto. Bile 
so živahne, včasih celo predolge, 
vendar pa uspešne. Bavili smo se 
predvsem z modernizacijo podjet
ja in to: s postavitvijo IV. pa
pirnega stroja, z delitvijo dohod
ka na relaciji zveza—republika— 
podjetje, s sistemom nagrajevanja 
v podjetju, s kadrovskimi vpra
šanji, družbenim standardom itd. 
Zelo smo si prizadevali za uredi
tev problema osebnih dohodkov. 
Višino teh je takrat določala dr
žava po panogah. Papirničarji 
smo bili zelo zapostavljeni in gle
de na našo delovno storilnost v 
primerjavi z drugimi zelo slabo 
nagrajevani. To je bil tudi 
vzrok za kratko prekinitev dela, 
ki je bita leta 1956 v podjetju.

Najpomembnejši sklep delav
skega sveta v času mojega pred
sedovanja je bil vsekakor ta, da 
se moramo nenehno boriti za mo
dernizacijo podjetja, konkretno za 
novi IV. papirni stroj. V tem času 
so namreč pristojni zvezni organi 
že tretjič zavrnili elaborat za 
novi papirni stroj, češ da ni v re
du sestavljen, v glavnem pa zara
di tega, da so lahko razpoložljiva 
sredstva dodelili ostalim intere
sentom. Zaradi takega stališča 
zveznih organov do našega pod- 
jetia je bil naš strokovni kader 
skoraj prepričan, da je vsak na
daljnji trud zaman, vendar so po 
sklepu DS ponovno izdelali nove 
elaborate in končno tudi uspeli. 
Delavsko samoupravljanje se je 
v interesu posameznikov in celot
nega kolektiva uspešno razvijalo.

Stane MELJO, predsednik de
lavskega sveta 1956—57:

Važna vprašanja so bila: po
stavitev IV. PS. zvišati ali ne ce
no papirjem, izdelati pravilnik o 
osebnih dohodkih. Pod točko

(Nadaljevanje na 3. strani)

Vinko Fink Mirko Jeriha Ciril Jeriha
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Papirnica Vevče
Gibanje proizvodnje v mesecu avgustu 1970

Izkoriščeni e 
Plan Doseženo zmogljivosti

I.—VIII. 197» 1969

Papir klasični....................  100 104,8
Papir premazni .... 100 83,1
Papir skupaj:...................... 100 100,9
Lesovina...................................100 108

89,9
54,7

91.1
46,5

Proizvodnja papirja se je gibala v višini postavljenega pla
na, kljub izpadu proizvodnje zaradi opravljenih remontov na I. 
in II. PS. Ostali zastoji so se gibali v višini preteklih mesecev 
(ca. 5 »/«), prav tako tudi izmet. Proizvodni program so sestav
ljali predvsem ofset papirji, sledijo jim bankposti, ciklostil ter 
srednjefini tiskovni papirji. Manj kot pretekle mesece pa smo 
izdelali kulerjev ter ostalih brezlesnih pisalnih in tiskovnih 
papirjev.

Proizvodnja premaznih papirjev je dosegla normalno višino, 
ca. 60 »/o proizvodnje so zavzemali enostransko premazani pa
pirji »Slavija«, ostalo pa v glavnem obojestransko premazana 
»Emona«. Zastojev je bilo za 6 °/o manj kot meseca julija, izme
ta pa več za 2 °/o.

Proizvodnja lesovine se je sicer gibala nad planirano višino, 
vendar pa na višini preteklih mesecev.

Papirnica Količevo
AVGUST 1970GIBANJE REALIZIRANE PROIZVODNJE 

Količinsko v %>

Odločanje odbora 
za medsebojne odnose

Avg. 1970 Jan.—avg. 
1970

Avg. 1970 Jan.—avg. 
1970

Avg. 1969 jan.—avg. 
1969

Papir..................... . . 107.8 106.7 76.5 73.5
Karton .... . . 111.1 103.3 107.5 113.9
Lepenka .... 92.3 100.7 92.5
Skupno .... 103.1 100.4 102.7
Lesovina .... 98.0 84.2 135.9

Vrednostno v %>
Papir..................... . . 97.4 106.3 105.7 91.0
Karton .... . . 126.9 108.1 139.1 144.4
Lepenka .... 99.1 98.2 103.1
Skupno .... . . 116.0 107.9 127.0 123.4

IZVOZ
Količinsko v °/o
Papir......................... 106.5 234.5 168.8
Karton .... 105.0 48.8 142.0
Lepenka .... — — —

Skupno .... 105.8 69.4 154.6

Vrednostno v °/o
Papir......................... 92.3 251.5 169.5
Karton .... . . 120.6 104.6 56.5 180.1
Lepenka .... — — —

Skupno .... 100.3 80.4 173.4

ČASOVNO IZKORIŠČANJE ZMOGLJIVOSTI PROIZVODNIH 
STROJEV — AVGUST 1970

Stroj
Koledarski

čas Remont 
ure

Zastoji
ure "/o

Izko
riščenost
strojev

°/o

Proiz
vodnja 

na stroju 
ton

Ce otroci Misleja ne želijo na
daljevati šolanja na srednji šoli 
in izrazijo željo, da se želijo iz
učiti za kak poklic v našem pod
jetju, bodo pri sprejemanju va
jencev v uk imeli prednost predPS I . . . . 744 24 16.50 2.29 94.56 71.2

PS II . . 744 24 19.00 2.64 94.22 344.2 drugimi.
KS I . . . . 744 24 22.00 3.06 93.82 567.8 Ker še niso podrobno znane 

gmotne razmere družine umrlega
KS II . . . . 744 24 16.00 2.22 94.62 1,167.2
LS (popr.) . . 744 24 23.00 3.19 93.68 175.0 Konferenca

(Nadaljevanje s 1. strani)Skupno . . 744 24 19.40 2.69 94.17 2.325.4
Brusilnica . . 744 24 21.00 2.92 93.95 523.0 čevanje družbene imovine in za-

NETO PROIZVODNJA NA ZAPOSLENEGA

Zaposleno

Poprečje v letu 1969   683
Avgust 1970  705
Poprečje januar—avgust 1970   701

100.0
103.2
102.6

KOLIČEVO, SEPTEMBRA —
Odbor za medsebojne odnose 
je sprejel naslednje pomembnejše 
sklepe:

Dežurnim električarjem, ki so 
prejemali za dežurstvo 60 din, se 
ta znesek poviša na 100 din. Z iz
plačilom povišanega zneska se 
prične od 1. VII. 1970 dalje.

Kadrovski oddelek-referent za 
nagrajevanje naj do 31. X. 1970 
pripravi predlog razponov tarif
nih postavk za vsa delovna mesta, 
katera do sedaj še niso v razponu.

Štipendija za šolanje na ESŠ se 
odobri Nadi Janežič in Heleni 
Hafner.

Štipendija za šolanje na TSŠ — 
šibki tok se dodeli Francu Lajevi- 
cu, ki se je edini prijavil na raz
pis.

Prošnje ostalih prosilcev se za
vrnejo.

Ker se na razpis za podelitev 
štipendije aa študij na ekonomski 
fakulteti ni javil nihče, podjetje 
pa ekonomiste potrebuje, se po
oblasti referenta za izobraževa
nje, da na omenjeni fakulteti 
ukrene vse potrebno, da bi pod
jetje sklenilo pogodbo o štipendi
ranju.

OMO se strinja s predlaganimi 
tarifnimi postavkami, le za tov. 
Magdo Ferjančič naj komercialni 
direktor ponovno predlaga, kdaj 
se ji tarifna postavka spremeni.

Ing. Ogrinu se dodeli oziroma 
odobri dodatek za ločeno življenje 
in to mesečno 160 din. Za nazaj 
pa naj se mu izplača za mesece: 
III., IV., V. in VI. v skupnem zne
sku 640 din.

Tov. Slava Rome se razporedi 
na delovno mesto vodje ekspedi- 
ta, od 1. VIII. 1970 dalje.

Delavkam Pavli Birk, Mariji 
Hiti, Ivici Koderman, Mileni 
Letnar, Mariji Orehek, Mariji 
Repnik, Desanki Stankovič, Fani 
Žabnikar — v dodelavi papirja in 
kartona, ki so bile sprejete v de
lovno razmerje za določen čas do 
30. XI. 1.1. se določi osnova za iz
račun osebnega dohodka na 29 
točk na uro od 1. VIII. 1970 dalje.

Otrokom Milana Misleja, ki je 
tragično preminil, se po uspešno 
končani šoli zagotovi štipendija 
za nadaljnje šolanje v znesku in 
pod pogoji, ki bodo takrat veljali 
za štipendiste Papirnice s tem, da 
si otroci prosto izberejo vrsto šo
le in se po končani šoli niso dolž
ni zaposliti v Papirnici Količevo. 
Papirnica Količevo jim zagotav
lja štipendijo do dokončanja po
polne srednje šole in to pod po
gojem, da redno in v skladu s 
programom šole opravljajo pred
pisane šolske in druge obveznosti. 
Natančnejše obveznosti in pravice 
se določijo s pogodbo o podelitvi 
štipendije s tem, da se upošteva 
ta sklep.

Vrednost točke za 12 preteklih mesecev 
od vključno sept. 1969 do vključno avgust 1970

(PAPIRNICA VEVČE)

gotoviti varno delo. Eden od 
vzrokov za nered in nedisciplino 
v podjetju je prav gotovo neenak 
odnos nadrejenih do pojavov ne
discipline.

Osnovne naloge ZK pri razvija
nju in utrjevanju samoupravlja
nja so:

da utrjujejo samoupravni si
stem, ki smo ga uzakonili s sta
tutom podjetja in spremljajo, 
kako se ti samoupravni akti ures
ničujejo v praksi,

da iščejo nove oblike razvoja 
učinkovitejšega samoupravljanja 
in rešitev posameznih problemov 
na osnovi samoupravnih uveljavi
tev v interesu podjetja.

Brusilnica 4,01 Ročna dodelava 3,11 da vedno in povsod opozarjajo
Polnila 3,95 (brez točk-ur za normo) 3,94 na celovitost družbene problema
I. PS 4,08 Energija 3,88 tike, da usklajajo osebne interese
II. PS 4,02 Premaz 3,93 z interesi podjetja in tako vplivajo
III. PS 3,85 Vzdrževanje 3,98 na samoupravljalsko zavest čla
IV. PS 3,92 Razkladale! 3,07 nov kolektiva,
Strojna dodelava 3,59 (brez točk-ur za normo) 5,71 najodločneje pa se morajo ko
(brez točka-ur za normo) 3,89 Strokovne službe 3,96 munisti upreti poskusom nefor-

Milana Misleja, niti še ni izdelan 
podroben predlog za ureditev sta
novanjskega vprašanja, pooblasti 
OMO direktorja podjetja in pred
stavnika kadrovske službe, da na
stale razmere podrobno proučita 
in izdelata pismeni predlog za 
ureditev zadeve ter ga do 1. sep
tembra 1970 predložita OMO. Pri 
izdelavi predloga naj stopita v 
stik s podetjem Tosama z Vira, 
kjer je zaposlena Mislejeva žena, 
s tem da se doseže, da bosta obe 
podjetji skupno prispevali za do
končno ureditev nastalega položa
ja. Na osnovi podanega predloga 
bo OMO sprejel dokončen sklep.

DELO DELAVSKEGA SVETA
KOLIČEVO, OKTOBRA — V

času dopustov je imel delavski 
svet dve seji, na katerih je spre
jel več pomembnejših odločitev. 
Obsežno in temeljito je obravna
val temelje bodoče poslovne poli
tike podjetja ter zadolžil oba od
bora, da vsak s svojega področja 
izdelata v okviru postavljenih iz
hodišč plan svojega dela ter o do
seženih rezultatih poročata de
lavskemu svetu ob koncu leta.

V skladu z zakonskimi določili 
je delavski svet sprejel pravilnik 
o načinu oblikovanja cen proizvo
dov ter uslug. S tem pravilnikom 
je določil merila za oblikovanje 
cen, prodajne pogoje, evidenco 
cen, dogovarjanje o cenah ter do
ločil organe za izvrševanje opra
vil na področju prodaje in naba
ve.

V skladu s splošnim dvigom 
osebnih dohodkov in porastom 
življenjskih stroškov, je delavski 
svet ustrezno povišal tudi štipen
dije za študij na srednjih in osta
lih šolah. Osnova za izplačilo šti
pendij, ki je bila sedaj zelo nizka, 
le 120,00 din, se je povečala za 
00,00 din, tako da znaša sedaj naj
nižja štipendija 200,00 din na me
sec.

O poslovnem poročilu za 1. pol
letje 1970 je delavski svet raz
pravljal na svoji tretji seji ter 
ugotovil zelo ugodne rezultate, o 
katerih bo v tem listu še poroča- 
no.

Za bodoči razvoj podjetja je 
brez dvoma trenutno najpomemb
nejše vprašanje ali ni v kaki ob
liki le doseženo sodelovanje v pa
pirni industriji Slovenije. Temu 
vprašanju je delavski svet name
nil veliko pozornost ter je poob
lastil naše predstavnike, da še na
prej sodelujejo v razgovorih, ki 
se nanašajo na sodelovanje v pa
pirni industriji. Ko bodo razgovo
ri končani ter o tem predloženo 
ustrezno gradivo, bo delavski 
svet sprejel dokončne sklepe.

Člani delavskega sveta so bili 
seznanjeni s tem, da je občinska 
skupščina Domžale podelila naše
mu podjetju priznanje v obliki 
diplome ob 50-letnici ustanovitve 
podjetja, poleg tega pa je naše 
podjetje kot prvo v občini dobilo 
zlato značko za zasluge pri razvo
ju občine Domžale, kar je za ves 
kolektiv lepo priznanje.

malnih skupin, ki bi hotele odlo
čati v interesu kolektiva ali vna
šati z raznimi pritiski nered v 
samoupravni sistem,

komunisti se moramo tudi od
ločno zoperstaviti poskusom, da 
bi se samoupravnih organov in 
vodilnih mest polastili ljudje s 
prežeto malomeščansko, birokrat
sko, egoistično in klerikalno mi
selnostjo, ki često z lepimi gesli 
samoupravljanja demagoško na
stopa proti njemu in ZK.

■ Komunisti se zavedamo kak
šne važnosti je pravilna in pravo
časna informativnost članov ko
lektiva o vseh zadevah, ki se tiče
jo stanja podjetja ali posameznih 
delov podjetja. Prav zato je naša 
dolžnost, da z vsemi močmi pod
premo vsa prizadevanja, da bi bi
la informiranost članov kolektiva 
čim popolnejša, kvalitetnejša in 
pravočasna. S tem bomo prepre
čili razna govoričenja, ki brez 
dvoma velikokrat negativno vpli
vajo na delo in odnos v podjetju.

Pomembnejše
odločnve

pnslnvoega odbora
KOLIČEVO, AVGUSTA — 

Do sedaj je imel poslovni od
bor pedjetja že več sej, na ka
terih je sprejel naslednje po
membnejše sklepe:

Poslovni odbor zadolžuje 
tov. direktorja, da ukrene vse 
potrebno, da se proizvodnja 
oziroma kvaliteta kartona iz
boljša. Pri tem lahko tov. di
rektor sprejme določene orga
nizacijske ukrepe in najame 
pomoč zunanjih sodelavcev, če 
meni, da je to potrebno.

Komisija v sestavi Milan 
Korošec — vodja transporta, 
predsednik Janez Praprotnik 
— vodja proizvodnje, član, Ja
kob Zanoškar — vodja proiz
vodnje — je dolžna, da izdela 
pismeni predlog celotne ure
ditve skladiščenja in transpor
ta surovin, ter ga predloži PO 
v odobritev.

Poslovni odbor sprejme 
predložene ukrepe za izvajanje 
poslovne politike, ki jo je spre
jel DS.

V komisijo za izdelavo pra
vilnika o delitvi dohodka so 
imenovani: Sandi Rihtar — 
predsednik, Marjan Černe — 
član, Stane Skok — član.

V komisijo za izdelavo pra
vilnika o knjigovodstvu ter o 
materialnem in finančnem po
slovanju podjetja so imenova
ni: Stane Skok — predsednik, 
Sandi Rihtar — član, Marica 
Hribar — član.

Komisiji imata nalogo, da iz
delata osnutke gornjih pravil
nikov do 31. 10. 1970.

Komisija v sestavi: Jože
Vidmar — predsednik, Jakob 
Zanoškar, Ivan Jeretina, Cilka 
Ukmar, Dušan Kosmina, ing. 
Miha Svetlin, Marjan Černe in 
normirci je zadolžena, da se 
sestane in sprejme ukrepe, da 
se poveča produktivnost pri 
sortiranju proizvodov za naj
manj 2,5-krat. (Take rezultate 
že sedaj dosegajo v papirnici 
Vevče.) Predsednik je odgovo
ren za izvedbo tega sklepa ter 
mora o tem poročati PO.

Vodja tehničnega sektorja 
tov. ing. Pavlin in voda vzdr
ževanja tov. Srečo Hribar sta 
zadolžena, da ukreneta vse po
trebno, da izvedejo poskusno 
prečrpavanje s Supratonom v 
OPS I. Na osnovi ugodnih re
zultatov naj se preide na in
stalacijo fiksnega cevovoda za 
snov iz OPSI k PSU. O tem 
naj poročata PO.

Vodja tehničnega sektorja 
je zadolžen, da ob sodelovanju 
oseb, za katere meni, da je po
trebno. proučiti in izdela plan 
ukrepov večje porabe papirnih 
odpadkov z minimalno količi
no lesovine in celuloze za pro
izvodnjo triplex kartonov, ter 
predloži pismen plan ukrepov 
PO do 30. oktobra 1970.

Vodja tehničnega sektorja in 
vodja laboratorija sta zadolže
na. da izdelata načrt, v kate
rem mora biti določeno, na 
kak način in s kakšnimi sred
stvi se bodo zmanjšale snovne 
izube pri KS I, PS II in v le- 
penčnem oddelku. Pri tem 
lahko v primeru, če je to po
trebno, skleneta ustrezni do
govor z Inštitutom za celulo
zo in papir, Ljubljana.

Vodja tehničnega sektorja 
ing. Pavlin, ing. Svetlin in vo
dja lesobrusilnice so zadolženi, 
da izdelajo plan ukrepov, s 
katerimi naj se zagotovi, da 
bi lesobrusilnica proizvajala 
lesovino v taki kvaliteti in 
kvantiteti, kot je bila garanti
rana ob prevzemu lesobrusilni
ce t. j. 24 ton na dan.

Vodja plansko analitske 
službe je zadolžen, da se do 31. 
1. 1971 izdelajo novi normativi 
za vse proizvode, ki se izdelu
jejo na proizvodnih strojih.

Tehnični sektor ter ostale 
službe, ki so zadolžene za da
janje podatkov v zvezi z nor
mativi, morajo le-ti dostaviti 
vodji plansko analitskega sek
torja do 15. 10. 1970.
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»razno« pa smo razpravljali in 
podpirali vsakršno dejavnost tudi 
izven tovarne, včasih zelo daleč 
od tovarniških interesov. Ostalo 
pa je bilo več ali manj predpisa
no z republiškimi ali zveznimi 
predpisi, kot na primer: inventu
ra, zaključni računi in podobno. 
Omenil bi, da smo v času mojega 
predsedovanja že govorili o skli
cu prvega kongresa delavskih 
svetov.

Stane Mcljo

Bil sem kandidat, kasneje pa 
tudi izvoljen. Pred tem sem bil 
tudi član odbora za pripravo kon
gresa, zaradi tega sem večkrat vi
del Beograd na račun skupnosti. 
Hvala!

Težko se odločim za navedbo 
samo enega najpomembnejšega 
sklepa, pa hi navedel kar dva. Za 
postavitev IV. PS je bilo delo zelo 
razgibano in težko. Pred težko 
nalogo je bil postavljen predvsem 
strokovni kader. Zahteva je bila, 
da mora stroj pričeta, obratovati v 
18 mesecih od podpisa pogodbe z 
Investic'jsko banko. Tudi našim 
finančnikom ni bilo lahko. Z de
narjem smo bili precej na tanko, 
zato smo na vseh koncih in krajih 
iskali kredite. Celotnemu kolekti
vu se je zdelo najbolj narobe to, 
da nas v tej akciji niso podpirali 
tisti, katerim smo mi pred leti res 
bratsko in v svojo škodo ogromno 
pomagali v izgradnji sorodnih to
varn s svojimi najboljšimi kadri.

Zelo važno se mi zdi to, da je 
že takratni DS videl, da rešitev 
gospodarstva ni v upravičenem 
dviganju cen. V tistem času je bi
lo zelo malo takih podjetij, da
nes jih pa sploh ni.

V zvezi z razvojem samouprav
ljanja pa bi omenil samo to, da 
smo včasih razpravljali o sklepih 
samoupravnih organov na sestan
kih in sejah družbeno-političnih 
organizacij, danes pa je sredstvo 
obveščanja le še tovarniški časo
pis in zapisniki sej.

Angel BAU, predsednik delav
skega sveta leta 1957—58:

V času mojega predsedovanja 
se je DS fcavil z elaboratom IV. 
HS in z vso investicijsko gradnjo 
v zvezi s tem. Začeli smo uvajati 
poslovanje po ekonomskih eno
tah, utrjevati strokovnost služb

Angel Bau

in kadrovska vprašanja, ideološko 
usposabljati člane delavskega sa
moupravljanja, med drugim tudi 
obravnavati pravilnik o nagraje
vanju po delu in s tem v zvezi 
izdelovati op;s in sistematizacijo 
delovnih mest. Menim, da so bili 
vsi sklepi, ki smo jih sprejeli, 
tudi manj važni, merodajni za 
razvoj in stanje v podjetju.

Franc INTIHAR, predsednik 
delavskega sveta leta 1958—1960:

Se vedno so bile največje skr
bi DS okoli graditve in modemi- 
zaoije podjetja. Tekla so dela pri 
izgradnji in postavitvi IV. PS. 
Jedro gospodarjenja so bila na
jemanje kreditov, izdelava in 
odobritev zadevnih pogodb. Ob 
takih pogojih se je večala zavest 
članov samoupravnih organov in 
večja volja po odločanju.

Franc Intihar

Tone TRTNIK, predsednik de
lavskega sveta 1960—62:

IV. papirni stroj je stekel. Us
tvarjeni so bili pogoji za večjo 
zadovoljitev kupcev. Ena izmed 
najvažnejših dejanj oziroma skle
pov je bila misel pripojitve Celu
loze Medvode k matičnemu pod
jetju. Velik poudarek smo dali na 
kvaliteto proizvodov z ozirom na 
razmeroma širok razmah papirne 
industrije v Jugoslaviji. Intenziv
no smo začeli izvažati na Srednji 
Vzhod in zahodne države. Veliko 
je bilo napravljenega tudi za 
družbeni standard — zadružna 
gradnja, počitniški dom Pineta. 
Najtrši oreh je bila rešitev vpra
šanja osebnih dohodkov. Izdelan 
je bil plan dolgoročnega razvoja 
podjetja in razširitev dejavnosti.

Tone Trtnik

Govorili smo že o stroju za pre- 
mazovanje papirjev. Načeli smo 
problematiko tržišča tako doma, 
kot za izvoz. Razpravljali smo o 
kreditni politiki in rentabilnosti 
podjetja. Delavski svet je spreje
mal načelne sklepe, ki so jih izvr
ševale komisije ali službe. Direk
tive so počasi izumirale, pojav
ljala pa se je volja samouprav- 
Ijalcev, ki so bili vedno bolj di
sciplinirani in so dobro sodelovali 
v razpravah.

Ivan MRHAR, predsednik de
lavskega sveta leta 1962—64:

Žal njegove izjave ne moremo 
posredovati, ker je bil v času po
ročanja na orožnih vajah (op. 
uredništva).

Dominik Tomažin je bil štiri 
leta predsednik CDS

Tone PETERNEL, predsednik 
delavskega sveta leta 196 i—65:

V moji mandatni dobi smo bili 
združeni s tovarno celuloze Med
vode. Zato so obstajali trije de
lavski sveti. Za vsako poslovno 
enoto po eden in pa tako imeno,- 
vani centralni delavski svet. DS 
poslovne enote se je ukvarjal 
predvsem s specifičnimi problemi 
svoje tovarne. Na dnevnih redih 
so bila stanovanjska vprašanja in 
vprašanja družbenega standarda 
nasploh. Dalje smo razpravljali 
o organizacijskih vprašanjih in o 
odnosih med poslovnima enotama. 
Sprejeti so bili statuti enot in 
podjetja, seveda pa je bilo veliko 
razprav in sprejetih sklepov o 
materialnem in finančnem poslo
vanju ter delitvi dohodka poslov
ne enote.

Tone Peternel — ODS Vevče

O najpomembnejšem sklepu je 
težko govoriti, saj je bil vsak po 
svoje pomemben, sicer ne bi pri
šel na dnevni red. Vendar pa se 
mi zdi, da je v tistem času bilo 
potrebno rešiti več vprašanj druž
benega standarda in je sprejetje 
pravilnika o stanovanjih precej 
vplivalo na stabilizacijo delovne 
sile, predvsem strokovnega kadra. 
Glede sklepanja o investicijah in 
večjih finančnih problemih je bil 
takrat pristojen CDS.

Kot vidimo, se samoupravljanje 
razvija že dvajset let. Pri tem 
nastopajo razne spremembe kot 
posledica praktične uporabnosti 
takega sistema in specifičnost 
podjetij. Mislim, da je bilo v času 
moje mandatne dobe storjeno' vse, 
da čim bolj zagotovimo samo
upravne pravice vsem delovnim 
ljudem v podjetju.

Stane KLEŠNIK, predsednik 
delavskega sveta leta 1965—1966:

Bil sem predsednik DS, ko je 
bilo podjetje združeno s tovarno 
celuloze Medvode. Ker je bil vo
ljen CDS, ki naj bi določal ok
virno politiko celotnega podjetja, 
sta delavska sveta, voljena po po
slovnih enotah, razpravljala le o 
vprašanjih njihovega obsega. De
lavski svet je v moji mandatni 
dobi razpravljal o podrobnih 
vprašanjih kot delavski sveti v 
preteklih' oziroma prihodnjih le
tih. To je: razdelitev sklada skup
ne porabe, malih investicijah, let
nem gospodarskem načrtu, stano
vanjskem vprašanju, nagrajeva
nju itd.

Med važnimi sklepi bi omenil 
sprejetje pravilnika o delovnih 
razmerjih, ki ga je delavski svet 
sprejel po določbi novega zakona 
o delovnih razmerjih in pa spre
jetje sistematizacije delovnih 
mest.

O vseh vprašanjih, ki jih je 
obravnaval delavski svet na svo
jih sejah, so se člani vedno zani
mali. če so jih le razumeli. Bilo pa 
je včasih tudi tako, da na posa
mezna poročila strokovnih služb 

I zaradi nerazumevanja ni bilo po- 
I zitdvne razprave. Evidentno je, da 
* je bila razprava najbolj razgibana 

takrat, kadar smo obravnavali 
predloge o nagrajevanju. Po mo
jem mnenju bi člani DS lahko 
mnogo bolj pozitivno razpravljali 
in odločali, če bi se bolj zanimali 
za vsa gospodarska in politična 
vprašanja, ki se rešujejo v pod
jetju. Naj pripomnim še to, da 
nisem bil zadovoljen z udeležbo 
na sejah, ki je bila večkrat manj 
kot zadostna za sklepanje o vča
sih zelo pomembnih vprašanjih.

Stane Klešnik

Ivo AVBELJ, predsednik delav
skega sveta leta 1966—68:

Delavski svet je razpravljal o 
gospodarskem načrtu podjetja, 
rezultatih gospodarjenja in za
ključnem računu. Razpravljal je 
o naši največji dosedanji investi
ciji in kasneje o začetku obrato
vanja premaznega stroja. Odlo
čali smo se o predlogih v zvezi z 
nagrajevanjem, gradnji in delitvi 
stanovanj itd.

Vsaka odločitev je bila pomem
bna za razvoj in stanje v podjet
ju. Vsekakor pa je bila najpo
membnejša razprava o novih 
kvalitetah premaznih papirjev in 
o stroju za premaz.

Ivo Avbelj

Razvoj samoupravljanja je od
visen predvsem od splošne razgle
danosti članov delavskega sveta 
ter o njihovi pripravljenosti za 
aktivno sodelovanje. Vsa ta raz
gledanost in pripravljenost za SO'- 
delovanje pa je brez pomena, če 
gradivo za seje organov samo
upravljanja ni dobro pripravljeno 
in pravočasno dostavljeno članom 
DS, ki ne bi smeli biti pri odlo
čanju samo zastopniki oddelka, v 
katerem so voljeni, ali pa celo 
samega sebe. Upam si trditi, da 
je bil v času mojega mandata v 
tem pogledu dosežen viden pozi
tiven napredek.

Ljubo ZABUKOVEC, predsed
nik delavskega sveta leta 1968 do 
1969:

Besedo »denar« izgovarjamo ta
ko rekoč vsak dam. Kako zaslužiti 
denar, ga smotrno in pravično 
razdeliti, ustvarjati boljše pogoje 
dela sedaj in v prihodnje, niso 
lahka vprašanja. O teh vpraša
njih so največkrat razpravljali in 
v prepričanosti izbrali najboljšo 
rešitev.

a
Ljubo Zabukovec

Sklepi DS so pomembni za vsa
kogar v podjetju. V enoletnem 
obdobju predsedovanja je težko 
izbrati najpomembnejši sklep. 
Mislim, da je za tako izbiro po
trebno počakati na rezultate. De
lavsko samoupravljanje je v ne
nehnem razvoju, to lahko vidimo 
že pri poslovniku sedanjega DS, 
ki je sestavljen iz komisij, na ka
terih leži večja odgovornost in 
pravica odločanja. Tudi DS v le
tih 1968—69 je imel svoje komi
sije, vendar brez izvršilne kompe
tence. Lahko pa trdim, da se je 
že tedaj pokazala potreba po ta
kem razvoju. Občutnih skokov v 
razvoju delavskega samoupravlja., 
nja ni opaziti, evidentna pa je 
vedno večja zainteresiranost čla
nov DS za posamezne dejavnosti 
v podjetju.

Ivan SUVOROV, predsednik 
delavskega sveta leta 1969—1970:

Predmet razpravljanja so bili 
kratkoročni in dolgoročni gospo-
(Nadaljevanje na 4. strani)
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danski načrti, napredek v pesto
vanju podjetja, zlasti prodajne 
politike, nagrajevanja, izobraže
vanja, družbenega standarda In 
podobno.

Pomembnejši so bili Sklepi o 
večjih rekonstrukcijah zastarelih 
papirnih strojev, kar je bil pogoj 
za dvig kvalitete izdelkov.

t

liftsii
Ivan Suvorov

V razvoju samoupravljanja je 
pomemben napredek, ki ga obe
ležuje sprejetje in vključitev več
jega števila članov v odbore, v 
zvezi s tem pa tudi sprejetje po
slovnikov. Širši je postal obseg 
odločanja o pomembnih vpraša
njih po komisijah oziroma odbo
rih.

Peter JERIHA dipl. ing., pred
sednik delavskega sveta leta 1970:

Moja mandatna doba ravno te
če. Delavski svet je imel do sedaj 
le dve seji in se je v glavnem 
ukvarjal s potrjevanjem pravilni
kov in obračunov.

ing. Peter Jeriha

Težko bi izbral najpomembnejši 
sklep. V zadnjih letih se je v na
šem samoupravljanju bistveno 
premaknilo. Izvršilni odbor, kot 
profesionalni organ, rešuje vrsto 
organizacijskih in gospodarskih 
vprašanj. Tudi delo delavskega 
sveta je sedaj razdrobljeno na več 
komisij, ki precej samostojno re
šujejo probleme s svojega področ
ja. Tako se delavski svet ne 
ukvarja več z drobnarijami in je 
dovolj časa za reševanje važnej
ših vprašanj, predvsem za obliko
vanje in izpolnjevanje smernic za 
svojo mandatno dobo. Mislim, da 
delo delavskega sveta še ni do
bro prilagojeno novim pogojem. 
Tako se dogaja, da komisije de
lajo brez točno določenih načel, 
kar ima včasih za posledico na
sprotujoče sl sklepe. To pa vča
sih povzroča nezadovoljstvo med 
člani kolektiva.

Janez PRESL, predsednik cen
tralnega delavskega sveta leta 
1966 do 1968:

Centralni delavski svet, sestav
ljen iz članov kolektiva Vevč in 
Medvod, je obravnaval samo 
vprašanja, ki so bila važna za ce
lotno podjetje. Tako smo vsako 
leto razpravljali in sprejeli gospo
darski načrt, zaključni račun in 
periodične rezultate gospodarje
nja. Veliko časa smo posvetili od
nosom Vevč in Medvod, tako smo 
obravnavali predloge o razmejitvi 
sredstev, spremembi statuta, re
organizaciji komercialne in osta
lih služb itd. Ob tem se mi vsi

ljuje vprašanje, če je bila raz
družitev smotrna in kako se bodo 
Medvode razvijale kot samostoj
no podjetje. Mišljenja sem, da bo 
to pokazal čas in da zastopniki 
razdružitve le niso imeli prav.

Med najvažnejše sklepe spada 
gotovo sklep o odobritvi investi
cije za premazni stroj, s katero se 
je začela nova doba v razvoju 
vevške papirnice. Za obrat Med
vode pa je bil važen sklep o re
konstrukciji obrata »pinotan-«.

Ni lahko odgovoriti na vpraša
nje o razvoju samoupravljanja. V 
porastu bo, če bodo člani čimbolj 
samostojno in aktivneje sodelova
li pri odločanju o zadevah, ki so 
pomembne za podjetje. Dobil sem 
občutek, da so nekateri le prema
lo odgovorni, kadar se odloča o 
večjih investicijah in podobno. 
Aktivnost je večja le tedaj, kadar 
gre za osebne interese posamez
nikov.

Janez Preši

Zoran PIRC, dipl. ing., predsed
nik centralnega delavskega sveta 
leta 1988—69:

Čeravno v življenju nikoli ne 
zmanjka problemov in ne teče vse 
gladko, CDS ni imel veliko dela, 
ker sta večino vprašanj podjetja 
in tovarne reševala njihova de
lavska sveta. CDS je bil neka 
skupna vez obeh enot. Vendar to 
nam nikoli ni popolnoma uspelo. 
Vezi so postajale zaradi različnih 
interesov vedno šibkejše. Tako je 
v letih 1968—69 nekdanja zdru
žitev Papirnice Vevče in tovarne 
celuloze Medvode pod takimi po
goji ostala le še na papirju.

ing. Zoran Pirc

Naloga CDS, da te vezi izbolj
ša in postavi združitev na trdnej
še temelje, je doživela polom. S 
tem v zvezi se mi zdi tudi naj
važnejši sklep CDS o spremembi 
statuta: Ukine se CDS in ostaneta 
le še dva DS, ki po potrebi rešu
jeta skupne probleme. To pa je 
bil pravzaprav začetek konca 
združitve obeh podjetij. Interesi 
za odcepitev so bili močnejši od 
prizadevanj za normalno rast 
obeh tovarn pod skupno streho. 
Svoje ocene takih interesov pa ne 
bi podajal.

Skrb za razvoj samoupravljanja 
pa je bila v glavnem le pri po
sameznih DS. kjer so se stalno 
večale kompetence raznih komi
sij in odborov tako, da sta DS 
res postala le nosilca politike.

Razgovor z mojstri vzdrževalnih delavnic
KOLIČEVO, SEPTEMBRA —

Po enomesečnih počitnicah zno
va objavljamo razgovor z na
šimi sodelavci. Tokrat smo dali 
besedo našim mojstrom vzdrže
valnih delavnic Fricu Majheniču, 
Mirku Zajcu din Viktorju Mavu. 
Našim bralcem jih ni treba pose
bej predstavljati, saj jih pozna 
sleherni član kolektiva.

Njihov delokrog je celotna to
varna, niti njihovega dela peljejo 
v sleherni kotiček tovarne. Če
prav jih naši bralci poznajo, bomo, 
preden jim postavimo vprašanje, 
zapisal o vsakem nekaj podatkov. 
Mirko Majhenič je začel delati v 
tovarni 1. III. 1927 leta kot vaje
nec. V tovarni je, z izjemo vojnih 
let, ko je bil v koncentracijskem 
taborišču in na prisilnem delu v 
Nemčiji, nepretrgoma. Izučen kot 
ključavničar, je v naši tovarni 
dosegel visoko stopnjo strugarskih 
veščin, od leta 1984 pa je mojster 
kovinske delavnice.

Mirko Zajc, mojster inštalater
ske delavnice je v tovarno prišel 
takoj po vojni. Poleg obrtnih vod
no inštalaterskih veščin je v to
varni znan kot igralec ljudsikih 
iger in nosilec mnogih kulturnih 
in veselih prireditev v preteklo
sti. Verjetno je tudi zato na kon
cu razgovora z žalostjo ugotovil, 
da je kulturno in duhovno življe
nje v kolektivu zamrlo.

Viktor Mav mojster elektro1 de
lavnic je v tovarno prišel med 
vojno leta 1943 in se začel učiti 
za obratnega električarja. Rastel 
je skupaj s tovarno in do danes 
»zrastel« do mojstra. Elektrika 
in elektro naprave v tovarni mu 
ne delajo težav, saj pozna sleher
no pot električnega toka, vsa nje
gova križišča in razvodja na pa
met.

Za vse tri lahko rečem, da so 
veliki mojstri svojega poklica, da 
pa bi kot mojstri delavnic morali 
še to in ono obvladati. Toda z 
ljudmi je danes težko delati in bj 
oni tudi v drugačnih okoliščinah 
bili drugačni mojstri. Ko sem jih 
tako na kratko predstavil in ne
kako svojevoljno ocenil (upam, da 
mi tega ne bodo zamerili), je 
prav, da pričnemo s pogovorom.

Ko je uredniški odbor razmiš
ljal, koga naj izbere za razgovor, 
se je za mojstre vzdrževalnih de
lavnic odločil z določenim name
nom. V septembru je bil general
ni remont v podjetju in to pri
ložnost smo izrabili, da damo 
mojstrom priložnost, da povedo 
svoje križe in težave pri tem ta
ko zahtevnem delu. Prvo, kar so 
na začetku vsi trije ugotovili, je 
bilo, da so se prvič po dolgem 
času sestali na pomenku o pro
blemih. Res je sicer, da se njiho
ve dejavnosti močno razlikujejo, 
res pa je tudi, da se delo preple
ta in da ena dejavnost sledi dru
gi, zato neka stopnja sodelovanja 
in dogovora mora med njimi ob
stajati.

Naš razgovor se je v prvi vr
sti nanašal na probleme vzdrže
vanja, zato sem začel kar z na
slednjim vprašanjem:

Kakšna je po vašem mnenju 
vloga in mesto vzdrževalnih de
lavnic v našem podjetju? Vsi tri
je so odgovorili, da brez vzdrže
valnih delavnic tovarna ne bi 
mogla obratovati.

V kolektivu se slišijo razne pri
pombe na račun velikosti vzdr
ževalnih delavnic. Kaj menite ali 
je obseg sedanjih delavnic pre
velik, premajhen ali ravno pravi?

Mirko Zajc: tovarna je precej 
stara, vodovodna in parovodna 
omrežja so izrabljena. Cevovodje 
jev precejšnji meri preživeto do>- 
bo trajanja. Zob časa je naredil 
svoje. Zato bi bilo nujno, da se 
načrtno pristopi k obnovi vodo
vodnega in parovodnega omrežja 
v vsej tovarni. Vzdrževalnih del 
je na omrežjih vedno več in se 
nam lahko zgodi, da bo tovarna 
nekega dne v celoti obstala. Glede 
na to obsežno delo sedanji obseg 
inštalaterske delavnice ni preve
lik. Celo dvomim, če bo v seda
njem sestavu kos tem nalogam.

Mirko Majhenič: proizvodni
stroji so vedno starejši, material, 
ki je v strojih vgrajen, ni več tako 
vzdržljiv in je zato sedanji obseg

kovinske delavnice komaj kos de
lu. Če k temu dodamo, da doma 
delamo veliko strojnih delov, ker 
jih drugje ne dobimo ali mora
mo nanje predolgo čakati, pa de
lavnica sploh ni prevelika.

Razen tega je vsako delo, ki ga 
doma naredimo, veliko kvalitet
nejše kot pa so usluge tujih de
lavnic. Naši delavci se zavedajo, 
da bodo morali slabo oprav
ljeno delo ponoviti. Zato so pri 
delu pazljivi dn delajo v redu. Če 
je temu tako, potem ne moramo 
govorii o prevelikih delavnicah, 
ampak jih bomo verjetno morali 
še povečevati.

Viktor Mav: drugače skoraj ne 
morem odgovoriti kot sta odgO'- 
vonila Fric in Mirko. Tudi elektro 
naprave so precej izrabljene, 
posebno še v starem delu tovarne 
in je predvideno, da moramo vse 
elektro instalacije zamenjati. Gle
de na to je obseg elektro delav
nice raje premajhen kot pa pre
velik.

Že dolgo časa ste v tovarni in 
jo zato zelo dobro poznate, kaj 
menite ali bi se dalo delo v de
lavnicah bolje organizirati kot je 
sedaj in kako?

V odgovoru na to vprašanje so 
bili vsi enotnega mnenja, zato 
povzemam skupen odgovor. Or
ganizacija dela se da izboljšati. V 
vzdrževalnih delavnicah je zelo 
težko ali skoraj nemogoče posta
viti normative, ker je vsakodnev
no delo tako različno, da to ni 
mogoče, Razen tega pa nastopajo 
drugi problemi ki niso samo 
stvar delavnic samih. Eden naj- 
večjih je pomanjkanje materiala, 
ki ne ustreza dejanskim zahtevam 
in potrebam. Zato marajo sami v 
trgovino po material, ta čas pa 
delo stoji. Nabavljač se sicer trudi 
pri nabavi materiala, toda mne
nja so, da nalogam ni kos. Mate
riala ne pozna dovolj, ker pač ni 
za to usposobljen, razen tega pa 
ima zelo veliko težav po trgovi
nah. Leta od ene do druge trgo
vine, išče razne dele in material 
pa jih ne dobi. Če še upoštevamo 
težave s parkiranjem kombija, 
potem je jasno, da en sam ni več 
zmožen tega delati. Včasih, ko je 
bila tovarna manjšia, sta po mate
rial hodila dva, danes pa en sam. 
Mojstri menijo, da je nujno, da 
se za nabavo pomožnega materi
ala imenuje strokovna oseba, mo
rebiti strojni tehnik ali vsaj izu
čen trgovec kovinske stroke. 
Skrajni čas je že tudi, da se uredi 
skladiščenje pomožnega materia
la. Zgradili smo skladišče, pa zdaj 
že skoro leto dni stoji prazno, po
možni material pa je uskladiščen 
v neprimernih skladiščih.

Druga zadeva', 'ki ovira boljšo 
organizacijo dela v delavnicah, je, 
da se delo ob večjih opravilih ne 
pripravi pravočasno. Mojstri sp 
prepozno obveščeni o obsegu dela 
in nimajo, časa, da vse pripravijo. 
Včasih se celo zgodi, da se navo
dila spreminjajo, ko je delo že 
napol končano in ga mora podi
rati in na novo delati. Ne bi tudi 
bilo napak, če bi se ob raznih 
predelavah posvetovali z delavci 
pri strojih, ki imajo velikokrat 
pametne predloge.

Naslednja zadeva je pomanjka
nje orodja. Dogaja se, zlasti ob 
večjih remontih, da delavci drug 
drugega čakajo, ker nimajo vsak 
svojega orodja. Zaradi tega je ve
liko nepotrebnega sprehajanja po 
tovarni in v skrajni liniji izguba 
dragocenega časa. Mojstri predla
gajo, da se delavnice opremijo z 
zadostnim orodjem, pa bo tudi or
ganizacija dela boljša.

Kako so bili letošnji remonti 
pripravljeni in kako so potekali?

Vsi trije mojstri so bili mnenja,, 
da so letošnji remonti bili še kar 
dobro pripravljeni, samo da je 
bilo predvideno premalo časa 
zanje. Tudi oskrba z materialom 
je bila zadovoljiva, le da je pre
gled nad materialom, zlasti po
membnejšim, pomanjkljiv. Tako 
ni natančnega pregleda nad kro
gličnimi in drugimi ležaji, ne ve 
se, kateri ležaj je za kakšen del 
stroja namenjen. Zato se zgodi,, 
da šele pri montaži ugotovimo, da 
določenega ležaja ni na zalogi.

Podobno je tudi s klinastimi jer
meni. Natančen pregled nad tem 
materialom bi omogočil, da ima
mo stalno rezervo na zalogi. Moj
stri so mnenja, da bi bilo dobro, če 
bi. pred remontom imeli sestanek, 
kjer bi zvedeli za obseg predvide
nih popravil, tako pa so za mno
ga dela zvedeli šele pred remon
tom. Enako menijo, da bi bilo do
bro, če hi bil tudi po remontu 
sestanek z ljudmi, ki so pri re
montu sodelovali, na katerem bi 
se pomenili o morebitnih težavah, 
in pomanjkljivostih pri delu. De
lavci bi imeli marsikaj dobrega in 
slabega povedati, iz tega pa bi se 
tudi kaj naučili. Po remontu pa je 
nujno, da se strojne posadke se
znanijo s predelavami in spre
membami pri strojih in to preden 
gre slroj v pogon, ker se sicer do
gaja, da delavci iščejo razne ven
tile in druge dele tam, kjer jih ni 
več. Razen tega pa so tudi nevar
nosti za poškodbe.

Vsi trije mojstri so si bili edini 
v tem, da je pri letošnjih remon
tih prizadevnost ljudi in discipli
na bila zelo visoka. Delali so po 
12 ur in več in nihče se ni upiral, 
če je bilo treba še podaljšati delo. 
Prizadevnosti ljudi se je zahvaliti, 
da je bil remont opravljen v tako 
kratkem času.

Kaj menite o redu in disciplini 
v delavnicah in podjetju?

Tako kot povsod v tovarni, se 
tudi v delavnicah pojavi nedisci
plina, pravijo mojstri. Vendar tr
dijo, da se je v zadnjem času le
ta občutno izboljšala. Delavnice 
glede nediscipline niso nobena iz
jema. Pripombe na račun nedisci
pline v delavnicah, ki zlasti pri
hajajo iz proizvodnje, so precej 
pretirane. Podobni ali pa še hujši 
primeri nediscipline so tudi v 
proizvodnji ali drugih delih to
varne. Veliko nereda v tovarni je 
ob prenehanju dela. Eni nehajo 
prej, drugi kasneje, in potem cela 
vrsta ljudi čaka pri vratarju ali 
za vogali. Vzrok temu so netočne 
ure v oddelkih, ki kažejo različen 
čas. Predlagajo, da se nabavijo 
električne ure, ki so mnogo bolj 
točne kot pa navadne.

(Nadaljevanje na 6. strani)
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GOSPODARILI

Spomini so 
ponovno oživeli

KOLIČEVO, AVGUSTA —
Upokojenci so se po enem letu 
zopet srečali, srečali med seboj 
in s tovarno, v kateri so preživeli 
velik del svojega življenja.

Pri vhodu v tovarno sta jih 
sprejela predsednik sindikalne or
ganizacije Lado Korošec in tajnik 
Rudi Bensa, ki sta jih tudi vodila 
skozi nove oddelke.

Ko sem nekatere med njimi 
vprašal, kakšna se jim zdi Papir
nica danes, so vsi v en glas ugo
tavljali, da je postala večja in 
lepša.

Zelo so bili zadovoljni, da jim 
je sindikalna organizacija omogo
čila ta ogled, ker pretežna večina 
že dolgo ni imela prilike, da si 
ogleda razvoj, ki ga je v zadnjem 
času dosegla Papirnica.

Po ogledu tovarne sta dva av
tobusa odpeljala bivše sodelavcev 
Moravče na tako imenovano »TO
VARIŠKO SREČANJE«. To je bi
lo že petnajsto zaporedno sreča
nje naših upokojencev.

Končna postaja je bila pri Kav
ki, to je gostilna, ki slovi po cene
ni in solidni postrežbi. Najbrž ji 
bo ta sloves ostal tudi v bodoče, 
saj je bil narezek za začetek tako 
bogat, da smo se vsi dobro okrep
čali.

VEVČE. AVG.-SEPT. 1970. —
Možnosti jasne ocene gospodarske
ga položaja v tem razdobju so 
omejene. Tega je precej kriv za
pleten gospodarski položaj z raz
meroma nasprotujoč'mi gospodar
skimi gibanji. Kaj jo pogojevalo 
gospodarske rezultate v tem raz
dobju, lahko razvrstimo na na
slednje:

1. uspešen prodor na domačem 
in tujem tržišču s premaznimi 
papirji. Posebej je treba pripom
niti, da od začetka proizvodnje do 
danes nismo spremenili prodajnih

V primerjavi z istim razdobjem 
preteklega leta smo povečali pro-

na domačem tržišču za 
na tujem tržišču za . . .

celotna prodajna vrednost

dajo na domačem tržišču z inde
ksom 129, »/o in na tujem tržišču 
z indeksom 100,9 °/o.

Če od navedene prodajne vred
nosti odštejemo direktno stroške 
(izdelavni material in osebni do
hodki, električna energija in 
strojna vprega) 65,430.829 din, ki 
so večji kot v istem razdobju pre
teklega leta, z indeksom 113,5 ^/c, 
Tiksne stroške 16,705 992 din, kate
ri so večji od preteklega leta z in
deksom 111,4 %>, razliko med pla
niranimi in dejanskimi nabavni
mi cenami za material in uspeh 
obračunskih enot 1,712.272 din in 
upoštevamo vse druge finančne 
vplive na uspeh podjetja v zne
sku 249.466 din, dobimo dobiček 
podjetja v znesku 3,587.909 din, ki 
je večji kot v istem razdobju pre
teklega leta z indeksom 220,7%).

Zaradi stalnega pomanjkanja 
celuloze, tako na domačem kot 
tujem tržišču, smo imeli v proiz
vodnji sicer težave, vendar smo 
obratovali brez prekinitve. Pla
čilni pogoji za dobavo celuloze so 
bili izredno težki. Vzporedno s 
temi težavami pa je Zvezna 
skupščina sprejela zakone zia 
ureditev finančne likvidnosti go
spodarstva. Pogoju, da ne smemo 
uvoziti reprodukcijskega materi
ala, če imamo obveznosti starejše 
kot 60 dni od dneva zapadlosti in 
ne moremo skleniti pogodbe s po
slovnimi bankami o najetju krat
koročnih kreditov za obratna 
sredstva, če so terjatve od kupcev 
starejše kot 60 dni od dneva za
padlosti, smo ugodili s pravočas
nimi ukrepi. Tako je delavski svet 
že pri sprejetju zaključnega ra
čuna za leto 1909 sprejel sklep, da 
moramo izterjati dolgove od kup
cev in preiti na plačevanje s kup
ci z akceptnimi nalogi. Rezultat 
teh naporov je:

1. da nam domači kupci plačajo 
prodano blago v poprečno 82 
cen kljub visokemu porastu cen 
osnovnim surovinam.

2. Sprostitev prodajnih cen tj. 
cene se formirajo po zakonu po
nudbe in povpraševanja od janu
arja dalje in tudi splošna ugodna 
konjunktura na domačem in tu
jem tržišču za vse vrste papirja.

3. Fizična zastarelost v višini 
55 °/o proizvodnih naprav (če ne 
bi upoštevali stroja zia premazo- 
vanje papirjev, bi bila izrablje
nost 70 %), zahteva pospešeno 
amortizacijo.

Pod vplivom teh gospodarskih 
in tržnih gibanj smo prodali:

din Struktura

. . . . 67,045.844 76,9

. . . . 20,141.692 23,1

. . . . 87,187.536 100

dneh, medtem ko so lata 1969 pla
čali v 106 dneh,

2. da smo dobaviteljem mate
riala plačali fakture v 69 dneh, v 
letu 1969 pa v 97 dneh.

Že omenjena zastarelost proiz
vodnih naprav zahteva stalne iz
boljšave v proizvodnji, večje in 
manjše rekonstrukcije proizvod
nih naprav. Slediti moramo teh
nološkemu napredku doma in v 
svetu.

Takšnim zahtevam lahko ugo
dimo samo z mobilizacijo vseh 
notranjih rezerv, M se morajo od
raziti v večjem dohodku. Razdeli
tev dohodka pa mora zadovoljiti 
osebne potrebe delavcev prek 
večjih osebnih dohodkov in skla
da skupne porabe ter povečanja 
poslovnega sklada za moderniza
cijo in rekonstrukcijo tovarne.

Po uvodnem pozdravnem govo
ru predsednika sindikalne orga
nizacije in direktorja Iva Sonca 
je bil določen ob 13. uri čas za ko
silo, medtem pa smo si lahko 
ogledali ‘znamenitosti Moravč: 
spomenik padlim borcem iz prve 
svetovne vojne in iz NOB, spome
nik znanega matematika Jurija 
Vege, novo šolo. Partizanski dom, 
cerkev z dvema stolpoima in lepo 
okolico. Da je bilo razpoloženje 
udeležencev tovariškega srečanja 
na višku, je precej pripomoglo le
po in sončno vreme, pogled na 
prelepo moravsko dolino im dobre 
šale, ki jih je največ povedal Vin
ko Poljanšek, vsi smo se smejali 
tako, da je moral marsikaterega 
baleti trebuh in ga je pozneje 
zdravil z dobro kapljico, s katero 
Kavka ni skoparil.

Po kosilu je za zabavo in dob
ro razrooloženje poskrbel TRIO 
LINDIČ, ki je igral predvsem po
skočne domače viže. Vse prehitro 
je mineval čas za odhod; ko sem 
nekatere vprašal, če so zadovoljni 
z organizacijo in sploh z letošnjim 
srečanjem, so odgovorili:

Bilo je lepo. takšne pozornosti 
do nas starejših nismo pričakova
li, zahvalite se organzatorjem v 
našem imenu itd. Prav je, da na 
koncu izpolnimo željo vseh ude
ležencev tega tovariškega sreča
nja, tako da izrečemo zahvalo sin
dikalni organizaciji, samouprav
nim organom, vodstvu podjetja 
in vsem, ki so na kakršen koli 
način pripomogli, da so naši biv
ši sodelavci preživeli dan, dan, ki 
ga ne bodo tako kmalu pozabili in 
ki jim daje moralno zagotovilo, 
da niso pozabljeni. Kolektivu že
lijo še mnogo delovnih uspehov 
in s tem seveda še hitrejši razvoj 
Papirnice, ki jo imajo še vedno 
radi, saj je ostalo veliko spomi
nov, ki so vezani nanjo.

A. Vavpotič Milan Deisinger
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Medveški prometni vozel pred rešitvijo!
MEDVODE, SEPTEMBRA —

Prometni vozel v Medvodah je bil 
dolgo časa predmet mnogih raz
glabljanj in študij o najekono- 
mičnejši rešitvi. Vsako zavlače
vanje rešitve tega problema bi 
pomenilo spričo skokovitega po
rasta železniškega in cestnega 
prometa resno oviro za nadaljnjo 
normalno življenje in razvoj. Pro
metni telk na glavni cesti, ki je 
istočasno glavna tranzitna smer 
skozi Medvode, je že tako močan, 
da jev času turistične sezone in v 
dnevnih konicah prihodov in od
hodov z dela kolona vozil praktič
no neprekinjena in je tako one
mogočen prehod čez cesto ali pa 
zavijanje vozil na križiščih. Ved
no večji problem predstavlja tudi 
železnica, ker je z elektrifikacijo 
železniške proge proti Gorenjski 
promet na cesti Medvode-Rreska- 
Goričane zaradi podaljševanja ča
sa zaprtih zapornic oviran do po
polnega zastoja, kar povzroča po
tencialno povečanje konfliktov 
zaradi psihičnega obremenjevanja 
voznikov. Nivo motorizacije v 
Medvodah je dosegel talko stop
njo, da je vključevanje prečnega 
prometa v glavni prometni tok 
zelo problematičen s stališča pro
metne varnosti. Številne nesreče 
so samo dokaz o nujnosti rešitve 
sedanjega stanja.

Študije, katere je izdelal o pro
metni problematiki Medvode 
Ljubljanski urbanistični zavod, v 
glavnem obravnavajo probleme, 
katere bi nanizali takole:

1. Potrebno je zgraditi izvenni- 
vojsko križanje cest na Svetje z 
glavno cesto lil

2. Potrebno je zgraditi izvenni- 
vojsko 'križanje cest v Presko z 
železnico.

3. Prečne prehode prek glavne 
ceste 1/1 je potrebno rešiti z ure
jenim semaforiziranim križiščem.

4. Potrebno je zaščititi pešce na 
prehodu prek glavne ceste 1/1.

Zadovoljiva rešitev vseh teh 
problemov bo zahtevala mnogo 
žrtev in potrpljenja od delovnih 
organizacij, občinske skupščine 
Ljubljana-Siška in prebivalcev, ki 
tu žive, saj bo med izgradnjo pro
met še bolj otežkočen in oviran. 
Sicer pa, bodimo strpni in razu
mevajoči! Lepša in varnejša bo
dočnost Medvod je dovolj veliko 
plačilo za vsako pikro, katero bi 
upravičeno ali neupravičeno kdaj 
izrekli.

V teh dneh smo priče prvim 
zemeljskim delom za podvoz na 
cesti proifci Svetju. Na vrsti je 
najprej cestni obvoz, šele nato' 
bodo pričeli graditi podvoza. Na 
koncu pa še priključek ceste s 
S vet j a, nakar bo križišče pred 
zdravstvenim domom ukinjeno.

Podvoz na železnici pa... ? Ob
ljubljajo, da bo prišel na vrsto na
slednje leto. Nedvomno je za go
spodarstvo velikega pomena, saj 
se vsa nova industrija koncentrira 
na tem področju. Ravno tako je 
življenjskega pomena tudi za na
šo tovarno, saj gre vas tovorni 
promet po tej cesti. Zato je prav, 
da podrobneje seznanimo s tem 
problemom naše delavce, ki so se

že velikokrat jezili pred spuščeni
mi zapornicami — dvajset minut 
ali še dlje.

Ljubljanski urbanistični zavod 
je izdelal o tem podvozu tri pro
jekte. Problem pri vseh projektih 
je bilo številno semaforiziranih 
križišč, ker je značaj glavne ce
ste vseskozi in prvenstveno tran
ziten. Prometno logično in eko
nomsko bi bilo, da imajo Medvo
de le eno nivojsko semaforizirano 
križišče. Na tem je slonel projekt
A. To križišče naj bi bilo v cent
ru, pred tovarna Golar. Ker pa se 
obe glavni prečni smeri iz severa 
— stare Medvode in juga — Pre
ska, Goričane, priključujeta na 
glavno cesto v razdalji 150 m, je 
njuna medsebojna povezava mož
na le na severni strani — mesni
ca, Jaklič, nikakor pa ne na južni 
strani, ker tovarna Color zavzema 
celoten prostor med cesto in že
lezniško proga. Iz tega sleda, da 
je nemogoče urediti celoten pro
blem z enim samim semaforizira
nim križiščem, ampak je potrebno 
iti v kombinacijo dveh križišč, 
od katerih je eno polno, to se pra
vi, da ima omogočene vse možne 
smeri zavijanja, drugo pa je do
polnilno z reduciranimi možnost
mi voženj, obe pa sta povezani 
med seboj v popolni koordinaciji, 
kar pomeni, da je glavna smer 
po glavni cesti obremenjena le z 
enkratnim ustavljanjem kolone 
vozil. Vse to je upošteval projekt
B, za katerega so se odločili pri
stojni organi in delovne organiza
cije. Sedaj pa je cestni sklad SR 
Slovenije izdelal nov projekt, ki 
predvideva en sam podvoz pod 
glavno cesto in železniško progo, 
kar naj bi bilo najidealnejše. Ima 
pa ta projekt več slabih strani:

1. ne upošteva dovolj talnih 
voda, saj bi ob vsakem večjem vo
dostaju reke Save ali Sore voda 
vdirala v podvoz;

2. ob vsakem deževju bi bilo 
potrebno to vodo črpati, kar bi 
bilo ob pojavi talnih voda in ve
likega neurja onemogočeno;

3. območje, kjer naj bi potekal 
podvoz, je rezervirano za ureditev 
kanalizacije iz naselja Preska;

4. investicije bi se za dvojni 
podvoz podvojile, kar občina in 
delovne organizacije ne bi mogle 
kriti, na sredstva republike pa ni 
računati zaradi avtoceste, katero 
so sedaj pričeli gradi ti.

Vsi ti faktorji bodo verjetno 
negativno vplivali na odločitev o 
tem projektu in tako bi obveljal 
projekt B.

Pa si podrobneje oglejmo, kako 
bi potekal promet po tej varianti. 
Glavno semaforizirano križišče bi 
bilo na odcepu ceste Medvode— 
Preska, pomožno z reduciranim 
številom zavijanja pa v centru 
pred železniško postajo. Ves pro
met bi se torej usmerjal na glav
no križišče pred podvozom na že
leznici. Tako bo mogoče priti iz 
Ljubljane v Medvode ali obratno 
le skozi to križišče, ker bo promet 
iz Svetij in novega naselja usmer
jen skozi podvoz na glavni cesti, 
čez most pred bivšo občino in na

glavno križišče. Na pomožnem 
križišču pred železniško postajo 
bo možen samo prečni in desni 
promet.

Kakšen bo podvoz pod železni
ško progo Ljubljana-Kranj? Lo
kacijsko je določen nekoliko 
vzhodneje, med bencinsko črpalko 
in sedanjim prehodom, kateri bi 
za kolesarje in pešce še vedno ob
stajal. Ta ovinek je 'potreben za
radi počasnega padca ceste proti 
podvozu in globine podvoza sa
mega. Trenutno gredo čez to lo
kacijo dva glavna in en pomožni 
tir. Železnica je zainteresirana, da 
si zgradi še en tir, kar hi pove
čalo investicijo. Seveda bi v tem 
primeru investicijsko sodelovala 
tudi sama, kar bi bilo ugodno za 
delovne organizacije. Investitor je 
k sodelovanju pritegnil Železniško 
gradbeno podjetje, ki bo opravilo 
vsa gradbena dela, tako pri pod
vozu pri novem naselju, cestnih 
priključkih in podvozu na želez
nici, S tem je bil rešen problem 
koordinacije gradnje in prometa 
na železnici.

Ravno te dni bo padla dokonč
na odločitev o teh projektih in 
tako bo postavljen prvi temelj 
razrešitve prometnega vozla v 
Medvodah. Vsi upamo, da bo re
alizacija potekala v normalnih 
pogojih in bomo že naslednje 
leto priče pričetku gradnje pod
voza na železnici, kajti ravno ta 
je bistvenega pomena za varnost 
prometa.

Rado Cepič

Razgovor 
z mojstri 

vzdrževalnih 
delavnic

(Nadaljevanje s 4. strani)

Imate morda še kakšno željo ali 
problem, ki bi ga želeli posredo
vati našim bralcev?

Mirko Majhenič: posebej želim 
povedati, da je bilo delo okrog 
demontaže starega in montaže 
novega sušilnega kanala opravlje
no v rekordnem času. Stari sušil
ni kanal je izginil v 26 urah. kot 
da ga nikdar ni bilo. Pri montaži 
novega kanala smo sicer imeli ne
kaj smole, pa simo vseeno delo 
opravili v zelo kratkem času. Me
nim, da ljudje, ki so delali, zaslu
žijo vse priznanje.

Mirko Zajc: Meni pa sedanji 
odnosi in življenje v kolektivu ni 
všeč. Včasih smo bili kot družina, 
prijazni drug do drugega, bolje 
smo se med seboj razumeli. Imeli 
smo organizirano družabno življe
nje, pevski zbor, dramsko skupi
no, folkloro, pa tudi športa je bilo 
več. Danes tega vsega ni. Vsak se 
je zaprti vase, razdraženi smo, po
javljajo se velika nasprotja med 
posamezniki in oddelki. Ne vem 
ali je temu kriv standard ali pa 
smo izgubili občutek do' sočloveka 
in družabnost.

Drugo, kar želim povedati, je to, 
da je treba razmisliti o plačeva
nju nadurnega dela. Nadurno delo 
prj sedanji visoki normi se no
benemu ne izplača. Zato si večina 
ljudi v delavnici vzame uro in pol 
prostega časa za eno uro nadur
nega dela, kot pa da bi pristal, da 
se mu plača. Nam včasih to dela 
težave, ker ljudje hočejo koristite 
prosti čas takrat, kadar njim naj
bolj usitreza, ne pa takrat, ko 
bi ne ovirali dela v podjetju.

Zanima me tudi kako je sedaj s 
strokovnimi ekskurzijami. Včasih 
nam je bilo omogočeno, da smo 
videli druge tovarne in se pri tem 
kaj koristnega naučili. Za primer 
navajam lanski obisk zagrebške
ga velesejma. Tam smo videli ve
liko koristnih stvari. Pa bi bilo 
prav, da tudi sedaj od časa do 
časa gremo kam kaj koristnega 
pogledati.

Mojstrom se za razgovor iskre
no zahvaljujem.

Ljubo Milič

Medvode, septembra. Koliko časa bo železniška zapornica na cesti 
Medvede—Goričane resna ovira za promet in koliko človeških 

življenj bo še terjal ta prehod čez železniško progo?

NELJUBI PRIZORI!
MEDVODE. Mnogo stopnic vodi na vrh kislinskega stolpa. 

Visok je in razgled z njega je čudovit. Ravno napor pri vzponu 
pa mnogokrat odvrne »turista«, da ostane delovno mesto pol
nilca stolpov skrito pred očmi. Težko je to delo, toda vsa zane
marjenost (nesnaga, blato, razni zaboji, potem orodje, deske, 
kamenje in ne vem kaj še vse leži raztreseno naokrog tako, da 
se s težavo prebiješ do stopnic na vrhnjo ploščad) še se opra
vičuje vsa teža dela. Ni naš namen s prstom pokazati nanj, saj 
je v stari tovarni polno takih skritih kotičkov, temveč »prebu
diti vest« vsem tistim, pri katerih bi na delovnem mestu našli 
podobne primere. Ni jih veliko, a roko na srce, da so krivi vse
lej osebni razlogi za nastanek podobnih primerov. Tretjino 
dneva preživimo v tovarni na delu, zato poskrbimo, da bo ta 
naš drugi dom prav tako urejen in čist kot je pravi.

R. C.
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Imeli smo letni remont 
proizvodnih strojev

KOLIČEVO, AVGUSTA 1970.—
Vsaka tovarna papirja enkrat 
letno podrobno pregleda črevesje 
svojih proizvodnih strojev, čemur 
navadno pravimo generalni ali 
letni remont proizvodnih strojev. 
Ker papirni stroji obratujejo 24 
ur dnevno in to skoro prek ce
lega leta, izvzemši večje praznike, 
je skoro vsakemu laiku razumlji
vo, da se posamezni sklopi in deti 
stroja utrujajo in obrabljajo in so 
potrebna popravila, zamenjave in 
podobno.. Posebno poglavje pred
stavljajo različni ležaji, zglobi, te
čaji, zlasti tisti, ki delajo v težjih 
obratovalnih pogojih, nadalje 
snovne črpalke katerih tekači de
lujejo v težkih pogojih tekočin
skega trenja, kavitacije in podob
nih hidromehanskih pojavov. To 
je samo bežen pogled na del či
stega strojnega vzdrževanja pro
izvodnih strojev, ki se vrši ob let
nih remontih. Na drugi strani pa 
imamo čisto tehnološko vzdrževa
nje proizvodnih strojev in naprav, 
kot so brušenja in bombiranja 
gumi in ostalih valjev, detajlno 
čiščenje sesalnih valjev, obnavlja
nje mlevnih garnitur itd. Tovrstno 
vzdrževanje pri nas večkrat zia^

nemarjamo in v borbi za čim več 
kilogramov in čim manj zastojev 
so proizvodni stroji včasih že iz
ven svojega optimalnega stanja, v 
katerem lahko pričakujemo zado
voljivo kvaliteto.. Seveda je še ko
pica činiteljev, ki ob sovpadanju 
S slabim stanjem vprege pogoju
jejo poslabšanje kvalitete izdel
kov.

Naš letošnji remont se je neta>- 
liko razlikoval od remontov v 
prejšnjih letih in sicer zato, ker 
smo letos vršili tudi čiščenje stru
ge Mlinščice,-ki nas oskrbuje s fa- 
brikacijsko vodo; Zaradi tega smo 
tri dni stali z vsemi proizvodnimi 
stroji. Vendar so se glavne sile 
usmerile na remont na KS II in 
KS I. Pri kartonskem stroju II so 
izvršili določene tehnološke pre
delave z namenom zboljšanja či
ščenja snovi srednje, spodnje in 
zaščitne plasti. Obrušenih in za
menjanih je bilo več valjev mo
krih stiskalnic in pralnic klobu
čevin. S strani vzdrževalnih de
lavnic je bilo opravljeno veliko 
del v pogledu tesnjenja raznih in
stalacij, obnove osnovnih črpalk, 
pregledu pogonskih sklopov itd. 
Vsa ta množina del predvidenih

in tudi naknadno naročenih, ki se 
izvršijo ob priliki letnega remon
ta, kaže na dejstvo, kako je le-ta 
potreben in bi ga v bodoče ne ka
zalo preobčutno skrajševati, saj se 
nam to dostikrat maščuje med 
redmm obratovanjem v obliki ne
predvidenega zastoja.

Te ugotovitve veljajo, za vse 
stroje in naprave, kar je bilo tudi 
opaziti pri remontu na KS I. Ta 
stroj je bil v remontu 8 dni. Po.- 
trebno je omeniti, da smo ta stroj 
v nekem smislu pomladili, kajti 
stari »Flottmann« parni stroj, ki 
je dosedaj poganjal variabilni del 
stroja, smo zamenjali z Leonard 
pogonsko grupo. V pogledu čišče
nja snovi je bilo pri tem stroju 
storjenega v tem letu zelo veliko, 
saj so se postopoma zamenjali 
stari v večini primerov dotrajani 
vozloilovilci z boljšimi in sodob
nejšimi.

To je le bežen opis in nekaj mi
sli o remontu, več o tem govorijo 
uradna poročila, rezimeji, ki po
drobno osvetljujejo vsa ta dela, ki 
so bila opravljena^

ing. Miha Svetlin

Drugi papirniški 
inženir

VEVČE, avgusta—septem
bra 1970 — Vedno večje
zahteve tržišča po novih artik
lih in stalnem izboljševanju 
starih izdelkov terjajo tudi 
vedno bolj razgledane in spe
cializirane strokovnjake.

Dipl. ing. kemije Dušan KO
GEJ se je takoj za dipl. ing. 
Janezom Hribarjem odločil, da 
si bo tudi on pridobil še en 
akademski naslov —■ naslov pa
pirniškega inženirja.

Podjetje mu je dalo štipen
dijo in vpisal se je na Univer
zo v Grenoblu (Francija). Le 
tu se je na papirniški fakulteti 
dodobra spoznal z načinom de
la, organizacijo, zlasti pa s teh
nologijo v tovarnah papirja. Z 
oceno »assez bien« (precej 
dobro) je julija meseca letos 
prejel svojo drugo diplomo. 
Kontrola in razvoj bosta v bo
doče predmet njegovega dela.

Ob tem dogodku mu iskreno 
čestitamo in želimo, da bi mu 
pridobljeno znanje kar najbolj 
koristilo pri delu.

Morda ne bi bilo napak, če 
v zvezi s tem povemo še to1, da 
kadrovska politika predvideva 
ponovno dodelitev take štipen
dije. Pogoji zanjo pa so: zna
nje francoskega jezika in di
ploma kemijske fakultete.

Kje je hišni svei?
Kje in kdo je predsednik 

hišnega sveta?
Kje je deska o redu in zako

nih stanovalcev, ki bi po pra
vilu morala že zdavnaj viseti 
na zidu?

Brez nje ne gre, morda bi jo 
le prečital kakšen stanovalec, 
ki ima moralo na dnu, ki.nima 
obzira do drugega sostanoval
ca, ki se ne zaveda, da živi v 
družbi, da ni sam. Njihovo 
pravilo je: stresajmo smeti, 
preproge, krpe, copate, čistimo 
metle, pometajmo na njihove 
balkone. In stanovalec od spo
daj? Pozor, umakni se, če ho
češ, da ti ne bom stresel na 
glavo! Torej predsednik hiš
nega sveta, ali oseba, ki ši za
to pooblaščena, je res tak pra
vilnik o hišnem redu? So naši 
balkoni res za zbiranje smeti 
in umazanije? So naše cvetli
ce, perilo in balkon družbeni 
sesalec, ali je last posamezni
ka? Prizadete družine prosimo, 
da se to uredi, če ne se bo 
treba obrniti kam drugam, 
morda bo le boljši izhod.

Prizadeti: Štamcar in Ulčar
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Razgovor z upokojenci
KOLIČEVO, AVGUSTA —

Imel sem kratek razgovor z naij- 
starejšo upokojenko tega tovari
škega srečanja in delavcem, ki se 
je med prvimi zaposlil v Papir
nici. Obema sem zastavil ista 
vprašanja:

1. Vaši vtisa pri ogledu podjet
ja?

2. Koliko časa ste že upokojeni 
in kaj delate, da izgledate še tako 
mladostni?

3. Ali ste zadovoljni z organiza
cijo tega srečanja oziroma ali 
imate kakšne želje glede nadalj
njega srečanja?

Ijevali tudi v bodoče, če ne bo 
dovolj finančnih sredstev bo pa 
bolj skromno. Danes je prelepo in 
je za vse nas to veliko in nepo
zabno doživetje. Srečamo se s so
delavci. s katerimi se sicer ne bi 
videli leta in leta.

Na tem srečanju sta bila tudi 
zakonca Stražar Leopold in Juli
jana, ki sta se oba upokojila že 
pred tremi leti. Na vprašanje, ka
ko se kaj počutita in če se imata 
še tako i'ada, kot v mladih letih, 
mi je odgovorila Julijana, zato 
sem takoj spoznal, kdo ima hlače 
pri hiši. Odgovor je bil nasled
nji :

Ivanka Vidergar

Najisitarejša upokojenka Ivanka 
Vidergar je odgovorila:

1. V Papairnici sem bila zapo
slena cd leta 1928 in zato lahko 
rečem, da je podjetje zelo napre
dovalo, vendar mislim, da smo 
včasih bolj Skupaj držali, pred
vsem v času štrajka. ko je takrat
ni direktor Wultech hotel posta
viti precej delavcev na cesto.

2. Sedaj sem stara 80 let, upo
kojena pa sem od leta 1953. Da 
sem ostala zdrava je recept v tem 
da sem hcdila zmeraj peš ter jed
la samo pristne domače jedi.

3. To srečanje mi je žeto všeč, 
upam, da se bcm lahko udeležila 
še mnogih.

Potem je odgovarjal še Jernej 
Korošec:

1. Leta 1920 sem se zaposlil pri 
tedanjem lastniku tovarne, to je 
pri Bonaču. Sem eden tistih, ki 
so se prvi zaposlili in sem sode
loval celo pri iizlkcpu za stari del 
tovarne. V začetku nas je bilo zai- 
posleniih 15 delavcev, ki. smo de
lali pod veliko težjimi pogoji kot 
danes. Zmlete papirne odpadke 
smo nosili še v koših po strmih 
stopnicah, pa tudi odnosi so bili 
drugačni. Danes so lahko pogovo
riš, včasih si pa takoj dobil knji
žico. Tudi nesreč je bilo včasih 
precej več. Skratka, če danes pri
merjam Papirnico z obdobjem 
pred II. svetovno vojno, lahko 
ugotovim, da je dosegla velik 
razvoj in sem ponosen na to,, ker 
je Papirnica zrastla tudi z našo 
pomočjo, dejal bi tudi na naših 
žuljih.

2. Star sem 67 let in sem upo
kojen od leta 1959. Glede ohranit
ve mladostnega videza pa je po
trebno v življenju izpolnjevati 
nekaj pravil:

a) da si zmeraj dobre volje,
b) razumevanje v družini,
c) kakšen kozarec dobrega vinč- 

ka in da človek dela, ker če bi 
prenehal delati, bi se počutil res 
brez cilja, pa srce, srce je važno, 
če se srce počuti mlado, potem se 
mora ostali organizem temu pod
rediti. (Pa ne mi verjeti, je dejal 
na koncu, tistega glede srca).

3. Moja želja je, da bi s takšni
mi srečanji oziroma izleti nada-

Lep je odnos tovarne, da se 
spomni na svoje bivše delavce, da 
jim omogoči srečanje med seboj, 
saj se v življenju tako redko do
bimo skupaj. Želela bi, da se ta 
tradicija nadaljuje, saj bodo tudi 
naši potomci doživel starost, ki je 
neizbežna in bodo srečni, ko se 
bedo srečavali med seboj, kot smo 
danes mi.

Pri vprašanju, če se imata še 
vedno tako rada, kot v mladih le
tih, je dobil Leopold poljubček, 
kar ml je zadostovalo, da napi
šem: lepo je videti prijateljstvo, 
ki ga ni omajal čas in težave vsa
kodnevnih skrbi.

Jernej Korošec

Ob koncu bom ponovil še en- 
' krat misel predsednika sindikal

ne organizacije Lada Korošca, ki 
je dejal: Ce sce bili vi naši dragi, 
nekdanji sodelavci srečni in zado
voljni na tem srečanju, je to za 
nas najlepša nagrada.

Milan Deisinger

Poslovilni razgovor ob odhodu v pokoj. Cd leve proti desni: Filip 
Jamšek, Janez Krese in Janez Černe

Želimo jim še ...
VEVČE, AVGUSTA—SEPTEM

BRA 1970 — Zadnji julij je bil tudi 
zadnji dan aktivnega dela za štiri 
nove upokojence, člane vevškega 
kolektiva. Štiri upokojence, pa še 
zdaleč ne po videzu. Ce bi bil 
videz merilo, bi jim človek priso
dil še najmanj 10 let do upoko- 
kojitve, ampak naneslo je tako, 
da jih je čas dohitel. Zato so se 
poslovili od svojih delovnih to
varišev, od delovnega mesta, kjer 
so poznali vsak vijak, vsak del 
stroja, kjer bi menda z zaprtimi 
očmi, vestno kot do zdaj, lahko 
opravljali svoje delo.

Janez KRESE je nastopil delo 
na Vevčah 1. X. 1953 kot trans
portni delavec. Od 1. I. 1959 do 1. 
VIL 1960 je izpolnjeval dolžnosti 
pomočnika mlinarja papirne sno
vi, od tedaj naprej pa do upoko
jitve pa na delovnem mestu pri
pravljalen lepil in polnil, ki za
hteva poklicno izobrazbo. Preu
darno, kot vsak pravi Dolenjec, 
se je rad pogovoril o svojem de
lu v tovarni in izven nje. Bil je 
namreč tudi aktiven član prosto
voljnega gasilskega društva Vevče 
in kot tak ob vsakem času pri
pravljen ob nesreči priskočiti na 
pomoč. »Kaj pa boš sedaj delal, 
ko ne boš delal?« smo ga ob slo
vesu vprašali. Da mu ne bo dolg
čas, si je nabavil planinsko izkaz
nico. »Sprehodi in izleti mi bodo 
krajšali čas in krepili zdravje. Pa 
še udje se mi ne bodo polenili,« 
je dejal.

Filip JAMŠEK je po poklicu 
pleskar, vendar je to delo oprav
ljal le do 20. IV.1942, ko se je zapo
slil v papirnici Vevče. Vse do leta 
1963 je bil mazalec papirnih stro
jev, od tedaj pa do upokojitve 
sušilec papirja pri II. papirnem 
stroju. Skrb za bodočnost mu je 
narekovala, da je še potem, ko 
se mu je delovni dan uradno že 
iztekel, pleskaril in si tako za
služil kak dinar. Njegovo stano
vanje na zunaj in znotraj ozna
nja njegovo pridnost in priza
devnost. »Ce bom čil in zdrav, 
bom še sem pa tja zasukal ple
skarski čopič, sicer pa bom užival 
radosti prostega časa« pravi.

Janez ČERNE — kar izračunaj
mo njegovo delovno dobo, od 20. 
XI. 1926 do 31. VII. 1970 je delal. 
Začel je kot vajenec, končal pa 
kot vodja klepar-inštalater. Men
da ni v tovarni instalacije, s ka
tero Janez ne bi imel vsaj nekaj
krat opravka Marsikateremu va
jencu in mlajšemu sodelavcu je 
svetoval pri delu, tako da poleg 
strokovnega dela lahko upošteva
mo tudi njegovo vzgojno delo. Po
vedal nam je, da ga že sedaj kli
čejo na vse strani. »Toda zdravje 
in razvedrilo bosta poslej prva,« 
je dejal Janez. Ne smemo poza
biti, da je bil njegov konjiček v 
mladosti orodna telovadba. In še 
sedaj je. Spominjamo se ga kot 
enega izmed najboljših telovad
cev okrožja pri bivšem telovad
nem društvu »Sokol«. Po vojni je 
sodeloval pri športnem društvu 
»Partizan« Polje. Se danes, pri 60. 
letih rad in dobro postavi stojo. 
Doma v kleti, pa pravi, da ima 
kar majhno telovadnico. Od svo
jih delovnih kolegov se je v pro
storih letnega kopališča in v de
lavnici sami dostojno in prisrčno 
poslovil.

Tovarišico Greto MOSKRIC 
sem srečal v trgovini ob nakupu. 
Ni imela veliko v košari. Saj 
zdaj lahko večkrat gre, dopoldne 
ali popoldne, kakor se ji zdi bolj 
primerno. Nič več jo ne veže de
lovni čas. Potekel ji je 31. VII. 
1970. V tovarno pa je prišla 1. VI. 
1934. Ročna dodelava papirja ji 
je bila znana do zadnje podrob
nosti. Zaradi sposobnosti in usta
ljene prakse se je lahko lotila 
vsakega dela. Delala je kot pre- 
biralka papirja, števka, črtalka in 
nazadnje kot pregledovalka. Tudi 
drugega dela se ni nikoli branila.

Od novih upokojencev se je po
slovil tehnični direktor dipl. ing. 
Božo Iglič. Ob odhodu v pokoj 
jim je izročil preprosta darila. V 
imenu podjetja, v imenu samo
upravnih organov in v svojem 
lastnem imenu se jim je zahvalil 
za dolgoletno sodelovanje. Prijet
na urica je minila v spontanem 
razgovoru o delu in dogodkih 40 
let nazaj in o bodočnosti.

Z zadnjim avgustom je odšel v 
pokoj tudi Leopold SKRJANC. 
Od 2. VIL 1942 pa vse do upoko
jitve je bil član kolektiva. Bil je 
vaktorist in šofer B in C katego
rije. Pred vojno je delal kot kam
noseški pomočnik pri različnih 
mojstrih. Vedno dobre volje in 
veselega značaja je rad priskočil

Greta Moškrič ob nakupu 
v trgovini

Poide Škrjanc

na pomoč delovnim tovarišem in 
jim je napravil marsikatero uslu
go, bodisi službeno ali privatno. 
Za v bodoče, ko bo imel časa na 
pretek, je dejal, da nima nobenih 
posebnih načrtov. Sem pa tja bo 
še kaj postoril, včasih pa bo malo 
za zabavo, malo za rekreacijo po- 
balinal s prijatelji.

Vsem petim upokojencem želi
mo res še mnogo prijetnih, zdra
vih in zadovoljnih let, obenem pa 
jim gre zahvala za vse, kar so 
prispevali k napredku in razvoja 
naše tovarne.

Pozdravljen Janez, prvi penzionist 
kovinarske delavnice v letu 1970
(Sestavil in recitiral sodelavec Janez Podrekar)

Ko odhajaš v zaslužen pokoj, glej, 
da živel lepše boš odslej, 
saj v letih službe si se nagaral, 
zato pa zdaj boš kar doma ostal.

Uživaj srečo kot do zdaj, 
življenje svojo pot drvi naprej, 
zato veselo ga na zob dajej — 
in v zadovoljstvu uživaj kot doslej.

Ne bo sirena več budila Te, 
otresel si dolžnosti se. 
nihče ne bo Ti za petami stal, 
in vsak’mu boš lahKo se le smejal.

Ko se sprejahal boš kot penzjonist, 
ozri se na tovarno, spomni se, 
da v njej kolegi se znoje 
in čakajo težko, da do penzjona pridejo.

Ce včasih b’lo je kaj narobe 
in morda si zameril nam, 
v bazenu tu je priVka dana, 
da slaba volja bo oprana.

Ne misli, da si zdaj zanič,
narobe — zdaj si šele FEJST FANTIČ,
mladina naj Te ne mori,
saj kakšna stara je, ki Te želi.

Postal si častitljiv junak, 
saj v penzjon ne pride vsak.
Pozabi na težave vse 
in oklen' se svoje ženkice.

Na koncu Ti želimo vsi 
čim več veselja, manj skrbi, 
za vse kar si naredil Ti 
hvaležni smo Ti vsi.

Zdaj čašice si spet nalijmo, 
na srečo Janeza jih vsi izpijmo, 
lepo POKOJNINCO mu želimo.
Živi naj Janez mnogo dni!
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Nekaj več besed o izrabi in ekonomiki izkoristka
VEVČE, AVGUST—SEPTEM

BER — Suspenzijskega (mo
krega) postopka itsdelave papirja 
si tehnološko in tehnično še ved
no ne moremo zamišljati brez 
uporabe sita. Na njem se začenja 
najvažnejša faza papirničarjevega 
dela — formiranje plasti papirne 
površine, oz. papirnega traku. Si
to je nesporno najvažnejša kom
ponenta opreme papirnega stroja. 
Specifičen način delovanja ter iz
redna občutljivost sta poglavitna 
vzroka sorazmerno hitre obrabe 
sita. Važna posledica takšne ka
rakteristike pa se odraža v veli
kih izdatkih, katere moramo v 
glavnem v obliki deviznih sred
stev ustvariti in odvajati za ta del 
strojne opreme. Iz evidence po
datkov lahko razberemo, da se 
enoletna poraba sit na naših pa
pirnih strojih že približuje števil
ki 100. Ce poleg tega upoštevamo 
še to, da povprečna nabavna 
vrednost enega sita (za naše po^ 
trebe) presega 10.000 N din, si 
lahko predstavljamo, za kakšno 
višino proizvodnih stroškov gre. V 
težnji, da bi čimbolj znižali to vr
sto stroškov, so se oprijeli pravila, 
ki zahteva maksimalno izkorišče- 
nje sita, ki je montirano v papirni 
stroj. S tem dosežemo dvojno ko
rist; na eni strani nam popolna 
izraba posameznega sita omogoča, 
da zmanjšamo skupno število po
trebnih sit, istočasno pa na drugi 
strani zmanjšujemo stroške, ki 
nastopajo pri menjavanju sit. Ce 
dobo trajanja enega sita podalj
šamo samo za en dan, se nam v 
enem letu stroški nabave znižajo 
za 60 — 80.000 din (seveda pri ne
spremenjeni ceni sit).

Od česa je odvisna trajnost sita?

Ekonomski izkoristek sita, kot 
primarna postavka v sklopu vr
ste zahtev, ki morajo biti izpol
njene, je podrejen dvema osnov
nima vplivnima faktorjema: efek
tivni in specifični vrednosti proiz
voda, ki jo predstavlja posamezna 
vrsta papirja izdelanega na situ. 
Kot efektivno trajnost pojmuje
mo tisto dobo trajanja, v kateri 
sito aktivno sodeluje pri količin
ski proizvodi papirja. Medtem 
ko je vrednost proizvoda le stran
ski dejavnik, je efektivna trajnost 
direktno in kvalitativno poveza
na s sitom. Vpliv vrednosti proiz
voda je precej manjši (pride v po
štev v situaciji bogatega asorti
menta proizvodov s slabo prb- 
gramsko-akonomsko obdelavo) 
kot vloga trajnosti sita.

Trajnost sita kot merilo njego
vega delovnega ter s tem tudi bi
stvenega ekonomskega izkoristka, 
je odvisna od celega spektra raz
ličnih vplivov, ki jih lahko raz
delimo v dve skupini; lastnosti 
sita samega (zunanje) in kvalite
ta tehnološko tehničnega vodenja 
obratovanja sita v papirnem stro
ju (notranje).

Prva skupina vplivov

Doba trajanja sita je prav go
tovo povezana tudi z vrsto sita 
(glede na vrsto izdelavnega mate
riala). Ker na naših papirnih stro
jih uporabljamo samo metalna si
ta, naj v tem prispevku govorimo 
samo o tej vrsti sit.

Govoriti o daljši oziroma krajši 
dobi trajanja sita, pomeni prav 
gotovo isto kot govoriti o boljši 
ali slabši kvaliteti sita. Zgrešeno 
bi bilo namreč misliti, da je mož
no slabša kvaliteto na kakršenko
li način nadomestiti z boljšim teh
nološko — tehničnim vodenjem 
papirnega stroja, saj je glavna 
lastnost vodenja ta, da nam omo
goča do različnih stopenj izkori
stiti sito, do katere stopnje bo si
to izkoriščeno pa zavisi od kvali
tete vodenja. Od proizvajalca si
ta, kvalitete uporabljenega ma
teriala in od celotnega postopka iz
delave sita je odvisno, koliko časa 
bo sito vzdržalo. Pojem postopka 
izdelave sit obsega široko področ
je specialne metalurške proble
matike, kd je vezana na angažira
nje izjemne strokovnosti, in bo
gatih dolgoletnih delovnih izku
šenj.

Najprimernejši material, ki ga 
uporablja večina priznanih proiz
vajalcev metalnih sit je zlitina 
bakra in cinka z malenkostnim 
dodatkom fosforja. ■ Od tod tudi 
izvira tehnični naziv: fosforna
bronza. Razmerje med bakrom in 
cinikom je 92°/o — 93 "/o : 6,5 °/o 
do 7 °/o. Vsebina fosforja, ki se 
veže v zlitino prek bakrovega fos- 
fida se giblje do 0,5 0/o. Baker 
daje materialu elastičnost, ki 
omogoča, da se sito ovije okoli 
prsnega in pogonskega valja. 
Cink povečuje odpornost proti 
mehanski obrabi (daje trdnost), 
fosfor pa kot dezoksidacijsko 
sredstvo preprečuje oksidacijo in 
agresijo drugih kemičnih proce
sov (lugi, kisline). Trdnost in ela
stičnost sta dve nasprotujoči si 
lastnosti. Ce povečujemo elastič
nost, pada trdnost. To povzroča 
prehitro obrabo (brušenje), s po
večanjem trdnosti pa pade elastič
nost, kar povzroča hitrejšo ob
rabo (lomljenja). Zaradi tega je 
pri proizvodnji zlitine, iz katere 
delajo sita, bistvenega pomena 
najti najugodnejše utežno razmer
je med bakrom in cinkom. Brez 
dodatka fosforja bi tanke žične 
niti sita na zraku in vlagi po po
vršini hitro oksidirale, kar bi po
škodovalo sicer gladke površine 
nitk. Posledica tega pojava je na 
eni strani hitrejša obraba, na dru
gi strani pa dobimo grobo povr
šino nitk, ki povzroča mašitev si
ta, ko le-to obratuje, s tem se 
zmanjšujeta učinek filtracijskega 
odvodnjavanja in delovna hitrost 
sita.

Ce želimo dobiti kvalitetno iz
delana sita, morata biti bakrova 
in cinkova Zlitina zelo čisti 
(spodnja meja čistosti je 99,9 °/o). 
Sama zlitina pa mora biti tehnič
no absolutno kompaktna, kajti 
prav poroznost je naj večja ne
varnost, ki grozi trdnosti materi
ala. Predelava masivne zlitine v 
fino sitovo žico poteka po poseb
nem hladnem večstopenjskem 
vlečnem postopku. Ker žica pri 
vlečenju spreminja kristaldzacij- 
sko strukturo (zaradi temperatu
re, ki nastaja kot posledica pro
cesa vlačenja, snov močno krista
lizira in postane krhka), jo je po
trebno podrediti posebnemu po
stopku termične obdelave — re- 
kristalizaoiji.

Izredno pomembna in metalur
ško silno zahtevna naloga, ki jo 
moramo opraviti pri obdelavi, je 
ta, da dosežemo primerno stopnjo 
in enakomerno delovanje termič
nega učinka. Da voda bolje od
teka in da se izognemo nezažele
nim markirnim sledovom sita na 
papirju, je treba žico ali sito še 
dodatno površinsko obdelovati 
(polirati, lakirati ali brusiti). Me
hanska jakost sita je odvisna tu
di od debeline žičnih nitk, gosto
te tkanja (števila nitk na prečni 
in vzdolžni centimeter) in načina 
tkanja (enonitno, dvonitno, več
ni tno). Vse pridobitve iz teh kom
ponent so strogo zreducirane na 
tehnološko papirniške namene si
ta (debelejša žica je tudi močnej
ša, vendar istočasno pregroba). 
Pri večini načinov tkanja se 
predvsem teži za tem, da se mak
simalno poudarijo mehanske od
pornosti sita po vzdolžni smeri 
(vzdolžne niti so temeljni nosilci 
jakosti sita). Utržna odpornost sit, 
prirejenih za naše papirje, se gib
lje okoli 50 kg/mm2.

Sito v papirnem stroju
Kvaliteta sita kot končni uspeh 

delovnega prizadevanja proizva
jalca in kvaliteta tehnološkega 
vodenja in razpolaganja s tehnič
nimi pogoji obratovanja sita v 
papirnem stroju so osnovne za
hteve, ki jih moramo izpolniti, da 
dosežemo najugodnejšo stopnjo 
trajnosti (obratovalnega izkorist
ka) sita. Že z začetkom montaže 
sita v papirni stroj nastopi druga 
skupina vplivnih faktorjev, ki po
večujejo ali zmanjšujejo izkori
stek že obstoječe kvalitete sita.

Med najvažnejše iz omenjene 
skupine faktorjev spadajo:

— kvaliteta montaže sita v pa
pirni stroj

— število sesalnih omar in va
kuumska obremenitev med obra
tovanjem sita

— trenje in prepogibanje sita 
na prsnem in pogonskem valju

— obratovalna napetost sita 
(vzdolžno)

— pravilna smer teka sita
— specifična količina natoka 

ter sestava papirne mase in de
lež kaolinskega polnila v njej

— število zagonov
— nivo poklicnega strokovnega 

znanja in delovnih izkušenj stro
jevodje in paznika mokre skupine 
ter stalno angažiranje teh spo
sobnosti na delovnem mestu.

Vse operacije, ki jih izvršujemo 
pri montaži sita v papirni stroj, 
morajo biti brez izjeme brezhib
no strokovno izvedene. Vsaka 
najmanjša poškodba površine sita 
vodi k zmanjšanju trajnosti glo
boko pod normalo..

Med obratovanjem sito prena
ša suspenzijo papirne snovi in v 
obliki brezkončnega traku kroži 
prek sesalnih omar, prsnega, po
gonskega, napenjalnega, regulir- 
nega valja ter prek vodilnih in 
register valjev. Pri tem deluje na 
notranjo stran sita sila trenja, ki 
povzroča obrabo v obliki bruše
nja, Sila, ki drži sito napeto, po
vzroča utrujenost materiala. Nata 
način sito postopoma vse bolj in 
bolj izgublja na mehanski od
pornosti. Znalki dokončne normal
ne izrabe se običajno pokažejo v 
obliki večjih ali manjših prečnih 
razpok. Zaradi učinka, ki ga po
vzroča drsno trenje na sesalne 
omare in je v veliki meri pospe
šen še s sesalnim podpritiksom, je 
razumljivo, da je ravno na sesal
nih omarah sito najbolj izpostav
ljeno obrabi (stiki sita z že .ome
njenimi valji povzročajo kotalno 
trenje, učinkuje še slabše kot drs
no trenje). Učinek drsnega trenja 
na sesalnih omarah je odvisen 
od sesalnega podpritiska, števila 
sesalnih omar, oziroma velikosti 
stične površine na enoto sita po 
dolžini ter vrste materiala in ob
like (izvedbe) stične površine se
salnih omar. V zadnjih letih je na 
tem področju dosežena pomemb
na novost, papirniški strokovnjaki 
so se s pomočjo ratabelt naprave 
popolnoma izognili drsnemu tre
nju sita na sesalnih omarah ter 
indirektno še zmanjšali vprašanje 
materiala in izvedbe drsno-sesal- 
ne površine sesalnih omar. Uči
nek drsnega trenja, ki se pojavlja 
med sitom in površino sesalnih 
omar, je odvisen tudi od količine 
in sestave kaolinskega polnila v 
papirni masi, in sicer: čim več je 
v kaoldnu sledov peska in čim 
višjo granulacijsko strukturo ima 
ta pesek, ter čim večja je količina 
kaolina, ki prehaja v odpadno 
vodo (količina, ki jo filtrira sito 
na sesalnih omarah), tem bolj 
»oster« je brusni efekt med si
tom in sesalnimi omarami. V zve
zi z obrabo sita na valjih sitove 
skupine, je potrebno omeniti, da 
obraba zavisi od.premera ter vr-

opazovati tiste dejavnike, ki so 
pač njemu dosegljivi. Medtem 
ko je delo paznika po naravi in 
obsegu ožje in v celoti rutinsko, 
zajema delo strojevodje širok 
splet zahtev strokovnega značaja 
(tudi kreativne narave), pri če
mer imajo posebno vlogo praktič
no znanje, izkušnje in osebna 
strokovna iznajdljivost. Pot od 
strojevodje — začetnika do stro
jevodje — resničnega mojstra 
svojega poklica je dolga desetlet
ja, za razliko od vloge in dela 
paznika, čeprav obstajajo trditve, 
da za pravilno obratovanje sita 
»vlaga« paznik enako ali celo več 
kot strojevodja.

Za merilo najboljšega ekonom
skega izkoristka sita velja pravi
lo: doseči je treba čim daljšo 
dobo trajanja in istočasno izdela
ti proizvode, ki se bodo na trgu 
hitro in lahko prodali. Ce želimo 
doseči dolgo dobo trajanja sit, je 
v prvi vrsti treba upoštevati kva
liteto sit, ki jih montiramo v po
samezne papirne stroje, ter vr
hunsko kvaliteto vodenja obrato
vanja sita. Mnenje, da je kvali

teta vodenja obratovanja za traj
nost sita miniimilna in stran
skega pomena, je zelo zgrešeno. 
Ravno zaradi svojega obsega in 
pomena se skuša potencial teh 
možnosti čim bolj izkoristiti še 
prek posebnih neposrednih stimu
lativnih oblik dodatnega nagraje
vanja.

Kakšne so razlike v kvaliteti 
sit posameznih dobaviteljev, naj
bolj nazorno kaže priloženi grafi
kon poprečne trajnosti v kilomet
rih (iz leta 1969). Ce situ z naj
daljšo trajnostjo (Oberdorfer) 
damo indeks 100, je vrstni red 
največje trajnosti ostalih sit, pre
izkušenih na naših papirnih stro
jih, naslednji:

2. C = Catala
2. W = Wangner
4. B = Bruzaholm
5. Fo^ Fornara
6. Fi = Finck
7. D ~ Diirener
8. V = Villforth
9. E ~ Edinburgh

10. P = Slobodan Penezič 
(domače)

l. »

Iz grafikona je razvidno, da je 
tekoče leto so vneseni dejanski 
slabšim sitom 1 : 4. Umestno pa 
je še enkrat poudariti, da je traj
nost sita enake izdelave različna 
na različnih strojih, kar mora na

črt nabave upoštevati istočasno 
z izbiro dobaviteljev.

To trditev lahko ponazorimo z 
naslednjo tabelo gibanja poprečne 
trajnosti sit v šestih mesecih le
tošnjega leta:

e$
knv Si-ŽO

otKžrctoofcr' catoki> wa rv2,n<2 ri

i- 3.090 1.86o —

n- 3.130 3.55o -

m. 1.6oc 2.4-A-o 2.120

IV- 3.260 — 3.olo

Da smo s sedanjo obliko stimu
lacije za podaljšano trajnost po
sameznega sita le naredli korak 
naprej, zgovorno kaže naslednja 
tabela doseganja normativov po

strojih (v normative trajnosti za 
tekoče leto so vneseni dejanski 
rezultati samo zanesljivo preizku
šenih sit iz leta 1969.)

S. t-1 o rs i- PŠ II- PS lil- Pš IV-
štev sit 1% ck>s«g- štev. sit 7. dos^jg. šfev.Sit % dos*S

1

Tocioses-

©fccrctor+cr U 124- 3 121 1 85*5 6 117

Cotol-o 5 91 6 125 3 87 — -

- - - - 1 1o 5 4- 89'5

ste in kvalitete valjev. Pri ovija
nju okoli prsnega in pogonskega 
valja se sito tem manj »lomi«, 
čim večji je obseg teh valjev. 
Omeniti moramo še naslednje 
vplive: čistoča sveže tehnološke 
vode (fizikalna), tresalne napra
ve sita, dolž. sita, sitove skupine 
papirnega stroja, v katerem je sito 
montirano (sito istega dobavite
lja na različnih strojih različno 
dolgo traja.) Eden izmed pogojev, 
ki vplivajo na trajnost sita, je 
kvaliteta dela strojevodje papir
nega stroja in paznika na mok
rem delu papirnega stroja. Paznik 
ima glavno nalogo kontrolirati in 
konstantno držati pravilno smer 
teka sita, strojevodja pa mora

Od skupnega števila porablje
nih sit v obdobju januar.—junij 
jih je 35 °/o preseglo normiran čas 
trajanja (lanskoletne dejanske 
rezultate).

Vsota prihranka (v 6 mesecih) 
znaša 3,05 sit ali 8430 km sitove 
obratovalne poti ali ca. 35.000 din.

V skupnem rezultatu (na vseh 
4 strojih) je sito:

Oberdorfer s 118,5 'Vo doseglo 
in preseglo normo,

Catala s 108,5 °/o doseglo in. pre
seglo normo,

Wangenar z 91,5 “/o doseglo in 
preseglo normo.

Prihranek sit po strojih znaša:

Sito
ivtoarvžk sit no

1 ti tu IV skut»-

oboiarlorfar 0'96 0'63 -ot^ To5 2'4-9

-OM8 1'5o -o'39 - 0-93

Wc>rvg ru2ri - - oo? -0'4-2 -0-37
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sita papirnena Stroia Kaj je z gradnjo stanovanjskega bloka
" ■ J VEVČE, AVGUST—SEPTEMBER 1970 — Pred dnevi je uredni- stvenih elementov konstrukcije

(Nadaljevanje z 9. strani)
boljšo skupino (pozitivno) dina
miko trajnosti. Tudi številčno so 
sita Oberdorfer 35.7 °/o na prvem 
mestu glede preseganja norm: 
(Catala 29 °/o, Wangner 14°/o). 
Glede na papirne stroje dajejo 
najboljše ekonomske rezultate in 
imajo najdaljšo dobo trajanja:

Oberdorfer na IV., I. in II. P3,
Catala (izrazito solidno) na II. 

PS,
Wangner na III. PS.
V zvezi z izvajanjem stimula

tivne oblike nagrajevanja stroje
vodje in paznika za podaljšano 
trajnost sita na naših papirnih 
strojih, sta bila v »Našem delu« 
objavljena dva kritična prispevka 
(prizadetih) s kritiko strokovno
sti nekaterih izmed osnovnih ele
mentov meril stimuliranja, s po
sebnim poudarkom na vrednost
no diferenciranje poklica stroje
vodje in paznika.

Čeprav je glede tegia v tem pri
spevku že nekaj povedano, naj to 
dopolnim še z naslednjim mne
njem:

— Ali ni vloga strojevodje v 
prenesenem pomenu besede po
dobna dirigentu orkestra?

— Ali je možno, da vloga kate
regakoli člana orkestra po pome
nu in obsegu izključuje vloge di
rigenta?

— Ali strojevodja obvlada de
lokrog paznika in obratno?

— Ali gre res samo za 100 °/i> 
delokrog paznika sita. (Ta naziv 
je praktično že zdavnaj zastarel, 
saj nimamo več paznika sita, tem
več paznika mokre skupine — 
ker ima sito izžemalno klobu
čevino.) Z uvedbo avtomatskih 
regulatorjev sit, težišče dela paz
nikov ni več pri situ.

— Torej za objektivno presoja
nje vrednosti in vloge dela se je 
potrebno objektivno in strokovno 
poglobiti in zamisliti nad obse
gom in strukturo delovnih kom
ponent, ter praktičnih in teoret
skih zahtev dela, tako strojevodje 
(na mokrem delu papirnega 
stroja), kot tudi paznika.

— Vloga strojevodje, delavca 
pred paznikom, je v vsakem pri
meru in na vsakem področju jas
no opredeljena že s samim nazi
vom delovnega mesta, z vsebino 
in obsegom dela, s stopnjo prak
tičnega in teoretičnega znanja, 
kakor tudi z osnovno (dinarsko) 
vrednostjo delovnega mesta.

Kar zadeva kritičnega pogleda 
na nekatere druge elemente, iz 
katerih je zgrajen stimulativni 
predpis, pa zasluži avtor kritike 
za poznavanje teh predpisov 
oceno nezadostno. Avtor si nam
reč narobe razlaga predpis zlasti 
tam, kjer je potrebna primerjava 
pogojev obratovanja na različnih 
papirnih strojih in tam, kjer na
stopajo razlike v izplačani vsoti 
stimulacije. Normativi stimulativ
nih predpisov so izdelani na os
novi stvarnih podatkov, aa vsak 
papirni stroj ter vsako firmo sita 
posebej, tako da teh stvari ni mo
goče izenačevati. Končna vsota 
stimulacije poštameznika je med 
drugim odvisna tudi od števila 
delovnih m-. Ta razlika je kaj lah
ko bistvena. Npr. razmerje 
med 150 in 8 ur vnesenega dela 
nam daje naslednje razmerje v 
vrednosti stimulacije 18,7 : 1. To 
je povsem pravično in logično. 
Bistvena je tudi razlika, ki na,sto» 
pa pri preseganju normativov 
trajnosti posameznega sita (osno
va za izračun nagrade), in variira 
med 0 °/o, 2 %> in 50 °/o.

Kako meriti trajnost sita?
Trajnost ali stopnjo izkoristka 

sita je možno meriti na več nači
nov, npr.:

— z efektivnim časom obrato
vanja,

— s proizvedeno količino papir
ja,

— z dolžino krožne poti obra
tovanja,

— s težo papirja na enoto po
vršine sita,

— z doseženo vrednostjo proiz
vodnje na enoto nabavne vredno
sti sita,

— z doseženo proizvodnjo na 
enoto krožne poti.

Katera od naštetih enot je naj
boljša. se mnenja večkrat križa
jo, toda enota poti ima največ 
pristašev, saj je ta tudi najbolj 
logična. Zakaj? Sito se ne obrabi, 
če miruje, obrabi se zaradi kro
ženja in zaprek, ki se v tem kro
ženju pojavljajo. Katera od že 
opisanih zaprek je v vsakem pri
meru najizrazitejša, je povsem 
jasno To je pojav drsnega trenja 
na sesalnih omarah. Čim večja 
sta drsna površina in učinek tre
nja, tem manjša je možnost do
ločene točke sita, da vzdrži več 
krožnih obhodov (daljša pot) in 
obratno. Cim večja je pot, tem 
večja je tudi površina izdelanega 
papirja. Napetost in pritisk sita 
na drsno površino sesalnih omar 
z lastno težo, teža papirne mase 
ter sila podpritiska v glavnem re
gulirajo efekt in posledice trenja. 
Prav gotovo je sila podpritiska 
najizrazitejša. Ce naštete vredno
sti primerjamo med seboj, dobi
mo deleže obremenitve:

Teža sita = 0,15 g/cm2 (zgornji 
del površine sita),

teža papirne mase = 0,20 g/cm2 
(poprečno za papir teže 80 g/cm2)

sesalni podpritisk = 200—300 g 
na cm2 (odvisno od stopnje mletja 
papirne mase, količine in koncen
tracije natoka ter hitrost in go
stote sita).

Gramatura papirja nima pred
nosti. S tem se tudi izognemo 
merjenju trajnosti sita s pomočjo 
količine papirja, ki ga izdelamo 
na njem.

(Nobena obremenitev sita Jz 
gramske teže papirja se na naših 
strojih niti ne približa obremenit
vi iz podpritiska na sesalnih oma
rah.)

Vpliv teže papirja je^ možno 
upoštevati, če se odločimo za 
kombinirano enoto trajnosti sita: 
za kilogram-kilometre (tj. koliko 
kilogramov papirja je izdelanega 
z enim kilometrom poti sita). 
Vsekakor pa je za vsako sito po
trebno, poleg osnovne enote za 
trajnost, upoštevati še druge 
važnejše karakteristike (pogoje in 
posebnosti) obratovanja. Izračun 
kilometrov trajnosti sita se obi
čajno določa indirektno iz efek
tivnega časa obratovanja papirne
ga stroja in registrirane delovne 
hitrosti, pri čemer je potrebno 
upoštevati, da je dejanska pot 
redno nekaj večja od izračunane 
(zaradi zagonov in drugih časov, 
ko sito obratuje, v produkcijski 
evidenci stroja pa se upošteva sa
mo efektivni čas proizvodnje). 
Točnejše rezultate bi dobivali di
rektno prek števca na sitovi sku
pini.

Drago Tatič

štvo prejelo naslednje vprašanje:

Cenjeno uredništvo,
Stanovanjska stiska na Vevčah res ni več tako huda kot pred 

desetletjem. Je pa še vedno dovolj ljudi, ki so nujno potrebni stano
vanja ali pa takih, ki bi si zasilne stanovanjske razmere radi izbolj
šali in stanovali tako, kot se sodobnemu človeku spodobi.

Lanskega leta so ob vevškem industrijskem tiru zastavili z grad
njo večjega stanovanjskega bloka, v veselje nas vseh, ki smo živo 
zainteresirani za stanovanja. Komaj po začetnem izkopu pa so vse 
stroje odpeljali, razkopan teren pa skoraj dela sramoto okolici.

Zanima nas, kaj je bil vzrok prenehanju gradnje in ali so še 
možnosti, da bodo z gradnjo nadaljevali in kdaj?

Interesenti
Vprašanje smo odstopili referatu za družbeni standard, odgovarja 

pa tov. Novak, vodja kadrovskega sektorja, takole:

Naši mladinci 
pri vojakih 

so zadovoljni 
s časopisom

VEVČE, AVGUSTA—SEPTEM
BRA 1970 — Pisma mladih članov 
kolektiva, ki služijo vojaški rok, 
kar pogosto prihajajo na uredni
štvo.

Iz Kraljeva nam piše tudi Vik
tor HRIBAR, V. p. 2895/20. V 
svojem »raportu« pravi, da se za
hvaljuje za pošiljanje »Našega de
la«. Z njim zapolnjuje razdaljo 
med tovarno KoUčevim in Kralje
vim. V njem zve o življenju v 
tovarni, o spremembah, načrtih, 
perspektivah, o novostih v proiz
vodnem proces1!, o kulturnih, 
športnih in drugih dogodkih.

Tudi pri vojakih se Viktor 
udejstvuje v šahu in športu in do
sega zadovoljive uspehe. Z vo
jaškim pozdravom pozdravlja so
delavce, prijatelje in znance Pa
pirnice Količevo, prosi pa tudi za 
kakšno vrstico, do mu bo ob bra
nju pisem čas krajši.

Zahvaljujemo se mu za pozdra
ve in mu jih iskreno vračamo

uredništvo

Takih vprašanj ja res več, naj
bolj živo se zanimajo tisti, ki ra
čunajo, da bodo kdaj v tem blo
ku stanovali. Kratek odgovor je 
zelo enostaven in običajen — po>- 
manjkanje denarja,. Ce pa govo
rimo o nadrobnostih, je bilo pa 
zadržkov več in tudi ne samo fi
nančnih. Že ko je imel »Gradis« 
načrt za gradnjo bloka in ko se je 
že uvodoma razpravljalo o samem 
financiranju, je bilo ob razpravi 
na Krajevni skupnosti o zelo pe
rečem vprašanju varstva otrok 
naknadno predlagano', da se ena 
etaža bloka adaptira za potrebe 
Vzgojnovarstvenega zavoda Vev
če. Torej, ko je bil sprejet ta 
predlog, je bilo treba iskati sou
deležence v financiranju in pa se
veda predelati načrt zgradbe ta
ko, da bo spodnja etaža primerna 
za otroško varstvo in ne bo motilo' 
ostalih stanovalcev. O tem smo 
pisali že v eni izmed prejšnjih 
številk. Projekt za otroško varstvo 
znaša po predračunu nekaj čez 
650.000 din, od tega prispeva izo
braževalna skupnost 350.000 din, 
ostalo pa je udeležba tovarne in 
samoprispevek občanov. Jasno je, 
da je »Gradis« začel predelovati 
načrte šele ko smo mu sporočili, 
da je financiranje te spremembe 
zagotovljeno'. Mislim, da je bilo 
vprašanje financiranja adaptacije 
za otroško varstvo rešeno v re
kordnem času, če vemo, da je de
nar drugih ustanov težko pripe
ljati na Vevče. Za to se je treba 
zahvaliti direktorju tov. Vengu
stu, predsedniku občinske Skup
ščine tov. Poldetu Mačku in pa 
agilnosti predsednika Krajevne 
skupnosti tov. Poldetu Goršetu.

Naslednje vprašanje, ki ga je 
bilo treba rešiti, je bilo vprašanje 
financiranja stanovanj, saj znaša 
vrednost 36 preostalih stanovanj 
okrog 4,000.000 din. To je za našo 
tovarno tolikšen znesek, da ga 
brez kombiniranja s soudeležbo 
stanovalcev, vročanja pri ljub
ljanski banki in potrpežljivosti 
gradbenega podjetja skoraj ni 
mogoče Sipraviti skupaj do vselit
ve. No tudi to vprašanje je ta čas 
že rešeno in je bil izdan že raz
pis za izdajo kreditov, ki seveda 
ni mogel biti izveden prej, preden 
ni bil finančni načrt definitiven.

Gradbeno podjetje »Gradis« bo 
nadaljevalo z gradnjo konec le
tošnjega septembra in ga mora po 
dogovorih končati v enem letu, s 
posebno zahtevo, da morajo biti 
prostori za otroško varstvo vse
ljivi 1. septembra prihodnje leto, 
ko se začne šolski pouk. Ta do
govor je dokončen in po mojem 
mnenju ni razloga, da bi se spre
minjal.

S tem, ko bo blok dograjen in 
vseljen, še ne bodo rešena vsa 
vprašanja. Potrebno bo čimprej 
rešiti vprašanje ureditve Okolice 
tega bloka in pa tistega, ki je bil 
pred nedavnim dograjen pri že
lezniški progi. Nadalje je vpraša
nje oskrbe z zadostnim električ
nim tokom oz. z zadostno nape
tostjo, kajti prepustnost elektro 
naprav na Vevčah z vključitvijo 
tega bloka najbrž ne bo zadostna. 
Vprašanje je tudi ureditev pro
meta, zelenic, odstranitve raznih 
starih barak itd. Kot. je znano, so 
vsa pereča komunalna vprašanja 
v pretežni meri obešena na žep 
tovarne.

Posebno poglavje, ki se ga spra- 
ševalec ne loteva, je vprašanje 
cen. Tu ni veliko pomoči. Cene 
bliskovito rastejo. Gradbena pod
jetja se izgovarjajo na podražitev 
materiala, povečanje plač in obrt

nih storitev. Vse, kar je bilo mož
no storiti, je obveza gradbenega 
podjetja, da cen, ki jih je predlo
žil, ne bo spreminjal ne glede na 
nadaljnjo podražitev.

Mimogrede lahko navedem tudi 
nekaj podatkov o prijavah za na
kup stanovanj. Prijavilo se je 24 
interesentov, večina hoče večja 
stanovanja (dvo- in dvoinpolsob
na stanovanja), zato bomo pripo'- 
ročili »Gradisu«, da ponovno 
spremeni načrte tako. da bodo 
zadovoljeni vsi interesenti. Ker te 
predelave ne bodo zadevale bi-

tfcfca, to ne bo težko doseči. Po 
tej predelavi bo še neprodanih 
le 7 enosobnih stanovanj in 1 eno
inpolsobno stanovanje. Najbolje 
bi bilo, da zbere tovarna dovolj 
denarja in tudi ta stanovanja od
kupi, ter z njimi rešuje nekatera 
pereča vprašanja našega naselja 
in pa pereča vprašanja posamez
nikov, ki ta čas za odkup nimajo 
dovolj denarja.

Na koncu moramo poudariti, v 
nasprotju s trditvijo vprašalca, da 
stanovanjsko vprašanje na Vev
čah še zdaleč ni rešeno. Poleg ti
stih, ki stanujejo v zasilnih pro- 
torih, imamo še vrsto mladih de
lavcev, samskih, ki si bodo v bliž
nji bodočnosti ustvarili družino 
in, jasno, zaželeli stanovanje. Tre
ba je tudi računati na novodošle 
štipendiste in druge delavce. Tem 
mladim potencialnim prosilcem 
stanovanj priporočamo, da se že 
sedaj odločijo za namensko varče
vanje, kajti sredstva podjetja so 
zaradi naglega porasta cen stano
vanj v neprestano padajočem raz
merju in bo udeležba tovarne 
lahko samo manjša, ne večja. Na 
žalost, kakorkoli se to že zoprno 
sliši, dejstva so samo taka.

T. Novak

Dtefren detafi s pati v stužfo
MEDVODE — Ko pride čas,, da 

je treba v službo, vedno hitimo. 
Zajtrk ali kosilo, vse nam je ta
krat odveč, ker ni časa. Pot, dol
ga ali kratka je vedno vsakdanja 
in enolična, in ko hitimo preob
loženi z vsakodnevnimi problemi 
po tej poti, ne najdemo trenutka, 
da bi utegnila zavest registrirati 
droben detajl iz naše okolice, kot 
na primer, kako lep je razgled z 
mostu pred tovarno, čez katerega 
nas vsak dan vodi pot. Sora te

če svoje zadnje metre poti do iz
liva v Savo, peščeni prod ob njej 
je v pofetni vročini bolj vabljiv 
kot hladna senca gozdov, v ozad
ju pa naš znani že skoraj pozab
ljeni osamelec Šmarna gora, ka
tere poti bodo v jeseni zopet oži
vele in njenim obiskovalcem nu
dile mir in užitek; razgled z vrha 
pa bo stotero poplačal vsak trud.
Res lep pogled, ki vabi in obe

ta!
R. C.

Pogled z mostu pred tovarno celuloze v Goričanah, proti Medvodam
in Šmarni gori

HM - —

Medvode, septembra. Zaradi pomanjkanja lesa je 
prizor na sliki. Upokojeni delavec Janko Ropert 

na lesnem prostoru tovarne

jAsm.

ponovno oživel 
ročno čisti les



St. 8-9 — 25. septembra 1970 »NAŠE DELO« Stran 11

Ko so gostje postreženi, šele pride na vrsto osebje počitniškega doma

Konec kopalne sezone
VEVČE, AVG.-SEPT. — Za na

mi je spet mokro in mrzlo po
letje. O tem najbolj priča obisk 
v letnem kopališču. Samo v zad
njem tednu junija se je trlo ko
palcev. V tem kratkem času je 
obiskalo kopališče nad 10.000 go
stov, v vsem nadaljnjem času pa 
le 19.000. Mrzli dnevi in deževni 
dnevi v začetku julija so popolno
ma zavrli obisk, ki je bil v vseh 
prejšnjih letih v tem mesecu 
največji. Če gledamo letošnjo ko
palno sezono s te plati, je bila 
izredno slaba in tudi finančno ne
uspešna. Po drugi strani se je pa 
zvrstila na kopališču cela vrsta 
spodbudnih in zanimivih dogod
kov. Veliki bazen je bil prebarvan 
in dokončno urejen, urejena raz
svetljava na tem bazenu in tudi 
garderobe so bile polepšane in iz
boljšane. Letošnja sezona je bi
la tudi prva, ko je bila voda v 
bazenu neprestano res topla in 
čista, kar je posledica vestnega 
dela kopališkega mojstra Trtnika.

Velik dogodek, ki se je odigral 
na tem kopališču, je bilo držav
no prvenstvo v plavanju, priredi
tev, ki je izredno uspela, kljub 
temu, da so se v času tekmovanja 
vrstili kar dve hudi nevihti. Tek
movalne pogoje, ki jih je nudilo 
naše kopališče, so hvalili brez iz
jeme vsi tekmovalci in funkcio
narji, pohvale pa so bile zapisane 
tudi v vseh jugoslovanskih časo
pisih. Porušena je bila cela vrsta 
rekordov, a tudi domačini tekmo
valci so se odlično vrinili v vrh 
jugoslovanskega plavanja.

Poleg teh lepih ugotovitev so 
Pa tudi druge, nič kaj spodbudne. 
Vzdrževanje reda, kakršen mora 
biti v javnih kopališčih, je bilo 
nadvse težavno’. Med kršilci je bi
lo največ prav domačih kopalcev. 
Večinoma so bili to mlajši člani 
kolektiva ali pa doraščajoči otro
ci naših delavcev. Le-ti so očitno 
kazali prepričanje, da si lahko 
privoščijo prav vse, kar jim pade 
na pamet. Do kopališčnega osebja 
(vsi sami starejši ljudje) so bili 
Pogosto nesramni, povzročali ško^ 
do, ponoči vdirali v kopališče 
(kar ne bi bilo tako hudo, če ne 
bi obenem povzročali precej ško
de). Poprečno je bilo vsak dan na 
kopališču 60 % domačih gostov in 
le 40 "/o takih, ki so prišli od dru

god in plačali redno v&topninoi. To 
je vsekakor izredno spodbudno, 
saj je to najlepši dokaz, da ta re
kreacijski objekt ni bil zgrajen 
zaman. Vendar pa smo sočasno 
lahko opažali številne zlorabe se
zonskih vstopnic, ki jih prejemajo 
člani kolektiva in njihovi ožji so
rodniki. Ta pojav bo moral ob
ravnavati odbor za družbeni stan
dard in podvzeti energične ukre
pe, da se v prihodnji sezoni za
gotovi ustrezna evidenca pri vsto
panju in spoštovanje reda, zlasti 
med domačimi. Kopališče je konč
no le tovarniški objekt in po 
klavrnih razmerah na tem kopa
lišču presoja vsak razmere v to
varni in sploh v našem kraju.

Težave, ki jih ima tovarna s ko
tlarno, se negativno odražajo 
tudi v samem obratovanju kopa
lišča. Večkratni zastoji zaradi 
okvar tudi kopališčno osebje 
spravlja v težak položaj kako za
gotoviti ustrezno količino vode. 
Zato lahko istočasno poudarimo, 
da bo prepotrebna nova toplarna 
tudi obratovanju kopališča pri
spevala velik delež.

Lahko rečemo, da se je letos 
naše kopališče afirmiralo kot ko
pališče z odličnimi prednostmi za 
kopalce in kot lep vir za financi
ranje družbenega standarda in bi 
bilo zaradi tega umestno, da še 
vnaprej vlagamo sredstva v ta 
objekt tako, da bi ga postavili na 
stopnjo privlačnega rekreacijske
ga objekta za širšo okolico. Po
trebno pa bi bilo izboljšati še gar

derobni prostor, prepleskati mali 
bazen, dograditi prostor med 
ograjo in velikim bazenom in po 
možnosti zgraditi še en otroški, 
bazenček. Tudi ne bi bilo napak 
misliti na nadaljnjo razširitev 
kopališčnega prostora, ki pa ne bi 
mogel biti realiziran prej, preden 
ne bi zemljišče južno od kopališča 
porabili za zasip oziroma odlaga
nje pepela. Tam bi lahko zgradili 
tudi camping, mini golf. Vse to bi 
pomenilo nadaljnje možnosti za 
rekreacijo zaposlenih, še boljše 
merilo pa je to, da bi se taki ob
jekti lahko sami vzdrževali in bi 
na teh objektih našlo zaposlitev 
najmanj 20 ljudi, če že ne stalno, 
pa vsaj sezonsko:.

N. X.

Počitniški dom 
v soncu in senci 
letošnjega poletja

VEVČE, AVG.-SEPT. 1910 —
Počitniški dom v Novigradu je bil 
letos skozi vso sezono zaseden 
bolj kot kdajkoli doslej. Cista vo
da, kot celota prijetno počitniško 
naselje, vabljiva senca nad hiši
cami ob vročih popoldnevih, zra
ven pa majhen skok do mesta No- 
vigrada ali Poreča, zlasti pa za 
sedanji čas razmeroma še nizke 
cene penziona, vse to je vabilo 
goste, da so napolnili vsa razpo
ložljiva ležišča, v hišicah, vmes 
pa so bili še na gosto postavljeni 
šotori. Posebno hud vrvež je bil 
zlasti julija in avgusta meseca. To 
je pohvalno za dom. Prav tako 
gre priznanje osebju doma, ki se 
je trudilo, da bi ustreglo vsem 
in vsakomur, vendar do svojih 
moči in po svojem znanju.

Nagnjeni smo h kritiziranju. 
Včasih radi tudi pretiravamo, bo
disi zaradi poudarka samega sebe 
ali pa, da je kritika očitnejša. 
Dobronamerna kritika pa vedno 
pričakuje dobre rezultate. Ne tista, 
ki prehaja v sitnarjenje. Zato bi 
bilo poleg pohval omeniti tudi ne
kaj pomanjkljivosti, ki bi jih bilo 
nujno potrebno ozdraviti.

Družinica ing. Dušana Kogeja se 
je na soncu dobro počutila

Že glede na sosedne počitniške 
domove, je v našem čutiti stagna
cijo pri preureditvah oziroma 
prepočasen potek. Naj začnem pri 
hišicah. Pred letošnjo sezono 
so bile štiri preurejene. V teh je 
prav prijeten občutek bivanja. 
Zlasti predprostor z omaro je 
prav praktičen. Žal pa nas je ob 
deževnem vremenu zbudil eden- 
ali več curkov vode, ki so tekli 
skozi streho na vrat ali drugam 
na posteljo. Dotrajane strehe za
htevajo popravila. Nujna bi bila 
v vsaki hiši lestev, da bi, zlasti 
starejši ljudje lahko splezali na 
pograd. Sicer je nevarnost, da si 
bodo polomili kosti, kot so npr. 
polomljena ogrodja ležalnih sto
lov. Sanitarije so poglavje zase. 
Če so že skupne, bi jih bilo po
trebno razširiti ali pa skrajšati 
presledke čiščenja. Ob obali so 
še vedno čeri, ki so nevarne. Ne
kaj cementa bi bilo še treba za 
zalitje grobih površin. Primerno 
bi bilo tudi nekaj ležalnikov, po
dobnih kot so v letnem kopališču 
na Vevčah.

Kapaciteta kuhinje je znana. D0 
sto gostov. Če pa je nad 160 kosil, 
kot je bil letos večkrat primer, 
gre to na račun kvalitete hrane, 
nastajajo neprijetnosti na terasi, 
borbe za mize itd. Ali modernizi
rati kuhinjo z univerzalnimi go
spodinjskimi stroji, štedilniki in 
posodo, ali pa se držati števila, ki 
ga kuhinja zmore. Sicer bi prišli 
na način kotlovskega kuhanja, 
kar si gost na letnem odmoru 
gotovo ne želi.

Ko smo povprašali nekaj go
stov, so se nekateri malo prito
ževali. drugi so bili zadovoljni, 
tretji pa tudi pohvalili. Vsekakor 
bi bila primerna srednja ocena: 
dobro. Kar pa ni bilo. se bo naj
brž drugo leto izboljšalo. Sonce 
bo sijalo, voda bo topla, vse dru
go pa je odvisno od možnosti in 
od ljudi. S. R.

* ^ *

V ozadju Novigrad

Oče Srečko daje inštrukcije o plovbi svojemu sinu

Na terasi

Prijatelji na svojem morskem »položaju«
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Na vse strani nas vodi pot, 
nikjer ne zmanjka nam lepot...

VEVČE, SEPTEMBRA 1970 —
O planinskem društvu Papirnice 
Vevče že dalj časa nismo nič bra
li, zato vas želim na kratko sezna
niti z našim delovanjem v zadnjih 
nekaj mesecih.

Spomladi smo se na občnem 
zboru dogovorili, da bomo šli na 8 
izletov na različne strani Sloveni
je. Postopoma, od manj zahtevnih 
in utrudljivih, do daljših, težjih 
in višjih, v skladu z našimi spo
sobnostmi.

Prvič smo jo ubrali v hribe 10. 
maja — na Zasavsko goro in si
cer 10 planov. Izlet je bil prav 
prijeten, vreme zelo lepot Na pot 
smo šli iz Save pri Litiji, vračali 
smo se po drugi strani, tako da 
smo si ogledali še kopališče v Iz
lakah.

Drugi izlet — 7. julija — na Ve
liko planino — 15 udeležencev. 
Rekli smo, pojdimo tja peš. pelje 
se vsak Lahkot Šli smo iz Staho
vice, mimo Sv. Primoža, na Malo 
planino. Zeleni rob in ob sedežnici 
do Velike planine. V naši planin
ski koči smo si odpočili, potem 
pa smo se vrnili v dolino z gon
dolo.

Tretji izlet — 12. julija — na 
Snežnik na Notranjskem — 31 
udeležencev. Tokrat je bil naš cilj 
precej daleč in dolgo smo se vo
zili, preden smo jo peš mahnili 
proti cilju. Dolga pot ni bila za
man. Malokje je videti toliko le
pega, najrazličnejšega planinske
ga cvetja, kot prav na tej poti. 
B.lo je zelo vroče in zelo nam je 
bil dobrodošel sneg, ki smo nanj 
naleteli ob poti. Poseben užitek 
je kepati se ob sončni pripeki!

Četrti izlet — 19. julija — na 
Kokrško sedlo — 23 udeležencev. 
Iz Kamniške Bistrice je pot dol
ga 3 ure in pol in precej strma. 
Pošteno smo se nadihali in ozno
jili do vrha. Tam smo počivali, 
uživali ob prelepih razgledih in se 
sončili kot martinčki na toplem 
soncu. Malo nas je bilo strah 
poti nazaj, pod vrhom je precej 
strmo, vendar smo vsi srečno pri
šli v dolino.

Peti izlet — 8. in 9. avgust — 
od Bohinja do Trente — 10 ude
ležencev. Pot čez Komarčo na
vzgor ni kar tako, to ve vsak, kdor 
je tam že hodil. A trud se popla
ča: Črno jezero in sploh vsa doli
na sedmerih Triglavskih jezer. 
Potem pa Bogatin in Krnsko je
zero in Trenta, ne da se reči, kaj 
je bolj lepo.

Šesti izlet — 30. avgust — na 
Plešivec — 26 udeležencev. To
krat smo jo mahnili v koroško 
smer. Vožnja je bila spet malo 
daljša, prek Trojan in Šoštanja 
— krajev, kamor zaidemo bolj 
poredko-. Pot je bila precej zah
tevna, najhuje pa je bilo, ko smo 
morali prek planine, kjer se je 
paslo več kot 20 bikov. Eden od 
naših bi bil skoraj ob svoj lepi 
planinski klobuk ob srečanju z bi
kom. Šele nazaj grede ga je na 
srečo našel. Na vrhu Plešivca, ki 
mu pravijo tudi Uršlja gora, je 
bilo prav prijetno. Videli smo te
levizijski stolp, ki posreduje te
levizijsko sliko na Koroško. Žal

nam je bilo, ker so se okrog vrha 
podile meglice in nam zastirale 
razgled, saj bi sicer lahko videli 
velik del Štajerske in Koroške. 
Nazaj grede smo si ogledali še 
Velenje z Velenjskim jezerom.

Sedmi izlet — 4., 5. in 6. sep
tember — Triglav — 11 udeležen
cev. Pot nas je vodila prvi dan 
čez Pokljuko. Rudno polje do 
Vodnikove koče in do koče Plani
ke pod Triglavom. Drugo jutro 
smo bili že navsezgodaj na vrhu 
Triglava, potem smo se vračali 
nazaj mimo Planike do Doliča, 
čez Hriibarice v dolino sedmerih 
Triglavskih jezer. Tretji dan pa 
smo se čez Komarčo vrnili v do
lino, v Bohinj in od tam domov. 
Lepo vreme nas je spremljalo vso 
pot in dobra volja in vsi srečni 
smo bili, ko smo stali na vrhu 
Triglava, naše najvišje gore, sim
bola naše domovne. Naš najsta
rejši član je imel 54 let, najmlajši 
pa 11, na vrhu Triglava in po po

teh k njemu pa nas je bilo veliko, 
dolge kolone, brez konca.

Osmi izlet — ta pa bo konec 
meseca septembra. Naš cilj bo

Triglav, cilj vsakega planinca

Krn in s tem lepim izletom želi
mo zaključiti naše letošnje plani
narjenje. Prav za prav ni izklju
čeno, da je ne bomo ubrali še na 
kak krajši izlet, če bo lepa jesen. 
To bomo' še videli.

Kot vidite, so nas v letošnjem 
poletju poiti vodile na najrazlič
nejše strani. Želeli smo veliko vi
deti, priti na razne vrhove, spo
znati nove kraje. Nekaj od tega 
nam je uspelo in truda nam ni 
žal. Starejši in mlajši se družimo 
na teh poteh. Naši otroci se sku
paj z nami učijo požrtvovalnosti, 
tovarištva in spoznavajo lepote 
naše domovine. Starejši se radi 
vračajo na poti, kjer so hodili že 
v svoji mladosti, vsi skupaj pa 
pozabljamo na svet, ki ostaja v 
dolini, na vsakdanje skrbi, bolj 
sproščeni in veseli smo.

Drugo leto bomo šli znova na 
pot, v znane in neznane kraje. 
Pridružite se nam!

I. P.

Pozabljeni grad Jeierbenk
MEDVODE, SEPTEMBRA 1970.

— Pot, po kateri velikokrat greš, 
ti postane star znanec. Drevesa, 
skale, globel ali breg, pa cesta in 
dolg ovinek, vse je ob ponovnem 
srečanju znano kot domača hiša, 
vse hiti pripovedovati, ti pa čutiš 
v sebi tih očitek za dolgimi dnevi, 
prebitimi za štirimi stenami, pol
nimi hrepenenja po zelenju go
zdov in svodobi, katero tam ob
čutiš.

Polhograjsko hribovje je samo
svoj svet. Raznoliko na vsakem 
koraku, vsaka deber zatočišče 
drugi vrsti rastlin, da imaš obču
tek, kot da hodiš po parku. Vse je 
tiho in skrivnostno kot daljna 
preteklost, tekom stoletij pozab
ljena v legendah. Mnogokrat sem 
hodil po slabo izbo j enih stezah, 
radoveden, kam so nekoč vodile. 
Morda je po njej hitel Lovec ali 
trudno stopal drvar s sekiro na 
ramenih, morda je vodila samo 
ljubitelja skritih kotičkov, ki je 
imel lepoto tega sveta tesno pove
zano s svojo dušo in jo pred dru
gimi ljubosumno varoval. Pre
pričal sem se, da so vse te steze 
res nekam vodile, a mene le v 
breg in goščavo. Pač pa sem na 
teh mojih polhograjskih potepa
njih spoznal, da legende, ki na ža
lost med tukajšnjim prebival
stvom tonejo v pozabo, niso le iz 
trte zvite, ampak je v njih mno
go zgodovinske resnice.

Ko se iz Medvod ozreš proti 
Polhograjskemu hribovju, najbolj 
pritegne pozornost Brezovica — 
hribček, na katerem stoji lična 
cerkvica, posvečena sv. Jakobu. 
Levo od nje leži aa grebenom 
Roga vas Topol, ali kot jo radi 
imenujejo po lični cerkvici, ki 
stoji na njej, kar Katarina. Se 
malo bolj levo se dviga nov, strm 
in z gozdom porasel vrh Jeter- 
benka, domovanje mnogih legend 
in že pozabljenih zgodb. Pot nanj 
je strma. Toda, če si želite lepega

Počitek na Kokrškem sedlu

razgleda, bo vaš trud zaman. Vrh 
hriba je namreč gosto zarasel z 
drevjem in grmičjem. Planinsko 
društvo v Medvodah je že večkrat 
na vsakoletnem občinem zboru 
sklenilo, da bo vrh očistilo. Žal 
se pa ne najde nihče, ki bi to de
lo za malo denarja uresničil.

Na vrhu boste opazili nekake 
komaj zaznavne nasipe in jarke. 
Tod je nekoč stal grad. Morda bi 
se z odkopavanj em še kaj našlo. 
Domnevajo, da so kleti še ohra
njene in kot pravi legenda, je tod 
v bližini zakopan zaklad nepre
cenljive vrednosti. Skopi .zgodo
vinski podatki pričajo, da je bil 
grad last plemičev Hertenberg, 
čigar ime so slovenski okoličani 
podomačili v Jeterbenk. Grad 
večkrat omenjajo zgodovinski viri, 
podrobnosti o nastanku, življenju 
in koncu rodbine oziroma gradu 
na Jeterbenku pa niso znane. Sta
ra zgodba pripoveduje, da se je 
neki plemič uprl tiranski vladar
jevi volji, tako kot Erazem Lue- 
ger-Predjamski in zgradil samo
ten »burg« na Jeterbenku. Ukvar
jal se je z ropanjem bogatih tr
govcev, toda do preprostega rev
nega prebivalstva je bil priza
nesljiv in radodaren. Zato mu je 
okoliški živelj pomagal pri ropar
skih podvigih s tem, da ga je ob
veščal o potovanju trgovcev in ga 
opozarjal na nevarnost. Cesarske 
čete so grad, kakor še pripove
dujejo viri, večkrat oblegale, to
da pravočasno obveščeni vitez je 
napade pogumno odbijal. Končno 
je Rudolfu Habsburškemu uspelo 
jeterbenško graščino porušiti.

Druga zgodba pa pripoveduje, 
da sta v dobi turških ropanj in 
nasilja živela na tem gradu go
spod in gospa z imenom Jakob in 
Marjeta, Nekoč je hotelo krdelo 
hudobnih Turkov napasti in oro
pati tudi ta grad. Pravočasno 
opozorjeni prebivalci so se zatekli 
na edino varen kraj — za grajsko 
obzidje, da bi družno z gosposko 
branili svoja življenja. Pušk tiste 
čase še niso poznali in tako so 
maloštevilni branitelji pričeli va
liti kamenje na veliko premočne
ga napadalca, ki je kmalu spo
znal, da tu ne bo nič opravil in se 
je v veliko veseiie braniteljev 
umaknil. V zahvalo za rešena 
življenja sta plemiča postavila v 
spomin vsak svojo cerkvico, po
svečeno njunima patronoma — 
Jakobu in Marjeti. Tako pripove
duje druga zgodba. In ker je že 
vse o Jeterbenku zavito v »baje 
in menda«, naj povem še to, da 
nekateri domnevajo, da sta po
nosna »katedralica« v Žlebeh in 
skromnejši toda vrhunski sv. Ja
kob nad Brezovico menda votivni 
cerkvi zadnjih Hertenberžanov. 
Jakoba in njegove žene Marjete, 
ki sta umrla brez potomcev. Za 
blagor svojih, predvsem pa ro
parskih duš, nasilniških predni
kov sta dala postaviti obe cerkvi

ci. Samo od kod tu še en sv. Ja
kob, ki stoji na samem vzhodnem 
bregu Jeterbenka? Petelinec se 
imenuje tisti kraj, kjer se lična 
cerkvica skriva med stoletnimi 
smrekami dn bukvami. Povprašal 
sem starejše prebivalce o tem, to
da na vprašanje nisem dobil od
govora. Mnenja so bila različna. 
Tisti v Žlebeh so dejali, da je 
cerkev na Petelincu zgrajena v

trde, da je nastalo iz stare oblike 
po-zvizdar — pojzder — pojšk. 
Domnevajo, da so predniki današ
njih lastnikov imeli nalogo z 
žvižganjem opozarjati jeterben- 
škega viteza na nevarnost, saj je 
bila trdnjavica skrita v gošči in 
iz nje ni bilo videti bližnje okoli
ce. Potemtakem so bili okolišani 
res na roko z jeterberškim gra
ščakom.

Cerkvica Sv. Marjete in v ozadju vrh Jeterbenka, kjer je včasih 
stal grad (na sliki označeno z X)

spomin zadnjih Hertenberžanov, 
oni s Topola pa, da sv. Jakob nad 
Brezovico. Resnica, kdo je zgra
dil te cerkvice, je zavita v debel 
plašč časa.

Ko že govorimo o Hertenberža- 
rv.h, naj dodam še to, da poleg 
legend in skromnih zgodovinskih 
virov za obstoj jeterbenškega 
gradu pričajo tudi dokazi histo
rične fonetike.

Ob južnem vznožju omenjenega 
hriba stoji kmetija, ki ima čud
no domače ime »Pojšk«. Fonetiki

Jesen je pred vrati in izleti v 
naravo po utrujajoči poletni vro
čini zcpet pravo doživetje. Prav
zaprav je jesen naj lepši čas za 
izlete, posebno lepi pa so Polho
grajski hribi, odeti v zlato zore
čega kostanja. Morda boste sedaj 
nekoliko drugače gledali na ta 
svet, posebno še skozi očala časa. 
Kajti, kljub vsej človekovi geni
alnosti nad prirodo, zabriše čas 
vse, še tako mogočne sledi in tako 
ostanejo kot edine priče daljne, 
slavne preteklosti le — legende.

Po ogledu gasilske opreme v TAM so se vevški gasilci ustavili 
mimogrede na Pohorju
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HK »Slavija« pred novo sezono Nogometaši gostovali 
v Halleinu

VEVČE, AVG.-SEPT. — S pri
kazano igro, vendar s precejšnjim 
naporom, je bil HK »Savi j a« 
vreden, da je v pretekli sezoni 
ostal v I. zvezni hokejski ligi. 
Pred njim je nova tekmovalna se
zona, ki se bo pričela že 17. ok
tobra, torej tik pred durmi. 
Kot v vsaki organizaciji, je tudi 
tu potrebno dobro vodstvo, da bo 
klub uspešen. Nedvomno pa je 
za uspeh na sami ledeni ploskvi 
potreben dober trener, ki naj bi 
s svojo avtoriteto, znanjem in pri
zadevnostjo povedel igralce iz le
ta v leto na višjo raven sposob
nosti. Vodstvo »Slavije« verjetno 
ni ravnalo napak, ko je za tre
nerja vzelo med svoje vrste tova
riša Ceneta Valentarja. Zanj ve
mo, da je bil 17 let aktiven igra
lec državnega prvaka, HK Jese
nice, da je 51-krat igral za dr
žavno reprezentanco in da je že 
nad 2 leti verificiran hokejski 
sodnik.

Njegovi prvi vtisi med našimi 
vrstami so gotovo zanimivi, zato 
mu zastavimo nekaj vprašanj.

Tovariš VaJentar, do sedaj smo 
vas poznali kot dolgoletnega 
igralca HK Jesenice, državnega 
reprezentanta in hokejskega sod
nika. Kako, da ste se odločili so
delovati pri nas in sprejeti tre
nerske dolžnosti HK »Slavija«?

Na prošnjo uprave HK »Slavi
ja« sem sprejel treniranje igral
cev tega kluba. Mislim, da sem 
si v trenerski šoli na Češkem pri
dobil toliko znanja, da bi ga lah
ko prenesel na te mlade igralce in 
da bi tudi z njimi uspel in dose
gel boljše rezultate.

Kaj hočete doseči s »suhimi« 
treningi in kakšno bo težišče tre
ningov na ledeni plošči?

Čeprav smo s »suhimi« treningi 
pričeli zelo pozno, to se bo tudi 
poznalo na vzdržljivosti, bodo 
vendar koristni, ker suhi trening 
temelji na fizioloških pripravah. 
Glavni namen treningov na lede
ni ploskvi bo v glavnem tehnika 
drsanja in razni obrambni siste
mi. V letošnji sezoni moštvo ne 
bo tako močno kot lani, ker je 
nekaj igralcev prestopilo k HK 
»Olimpiji«, eden pa je odšel v 
JLA.

»Slavija« je ostala v družbi naj
boljših v državi. Kakšne so njene 
perspektive v bodoči sezoni?

Cene Valentar

Perspektive HK »Slavije« so 
ostati v I. ligi, kar pa bo zelo 
težko doseči. Prvi vzrok temu je 
zakasnitev pričetka letnih priprav 
pa tudi igralci niso hodili redno 
na treninge, zlasti starejši, ki bi 
rabili veliko več kondicijskega 
treninga. Nekateri imajo ob času 
treninga službene dolžnosti. Naj
važnejše pa je imeti svoje drsali
šče.

Zanimiva in 
potrebna publikacija

CZP Delavska enotnost je iz
dala knjižico za sindikalne de
lavce in samoupravljalce: II. kon
ferenca sindikatov Slovenije. Se
veda je publikacija zanimiva za 
vse člane kolektiva in stane le 2 
dinarja. V njej je zbrano celotno 
gradivo s konference. Pomembna 
vsebina lahko služi kot priročnik 
vsem aktivnim družbeno-politič- 
nim delavcem v kolektivu in na 
terenu. V njej so pojasnjena sta
lišča delovnih ljudi in upoštevani 
vsi činitelji v našem družbenem 
življenju. Avtorji posameznih raz_ 
prav so priznani družbeno-politič- 
ni delavci. Knjižico toplo priporo
čamo.

Zaradi vestnosti preprečil večjo škodo
KOLIČEVO, AVGUSTA — Dne 

14. VII. 1970 je naša izmena 
delala popoldne. Delo je potekalo 
normalno. Le na papirnem stroju 
II je bilo potrebno menjati gra- 
maturo papirja in format. Zaradi 
odsotnosti strojevodje je njegovo 
delo opravljal tov. Peterka Franc 
I., ki je sicer zaposlen kot I. po
močnik strojevodja.

Ob menjavi gramature se je 
povzpel na natočno mizo in pričel 
z regulacijo zajezitvenih letev. Le 
malo močneje je pritisnil na kri
la krilne matice in že je odpla

valo krilo po situ proti gaučni 
stiskalnici. Da bi strojevodja ko
gar koli opozoril na to, ni bilo 
časa, pa tudi za premišljevanje ne 
več. Pognal se je s stroja in prav 
zadnji hip izklopil sitovo skupino. 
S tem je preprečil uničenje skoraj 
novega sita. verjetno pa tudi va
ljev gaučne stiskalnice.

Zopet se je pokazalo, kako prav 
je, če imamo pri stroju zaposlene 
ljudi, ki imajo dobre reflekse in 
ki znajo pravilno reagirati ob na
stali situaciji.

MG

Franc Peterka — prvi

Kaj sodite o razpoložljivih 
igralcih? Ali so zadosti prizadev
ni in pripravljeni sprejeti težka 
tekmovanja v sezoni 1970/71? 
Prosimo, da imensko naštejete 
tiste, na katere računate!

O razpoložljivih igralcih bom 
lahko govoril po treningu na Če
škem. Tisti, ki so hodili na »su
he« treninge, so prizadevni. Poi
mensko jih zaenkrat ne bi imeno
val, računam pa, da tisti, ki bodo 
igrali v sezoni 1970/71, ne bodo 
razočarali.

Kakšen je vaš prvi vtis o dru
štvu samem?

Moj prvi vtis je bil zelo dober, 
ker sem videl teko prizadevnost 
upravnega odbora, kot igralcev 
samih. Upam. da bodo svoje za
misli uresničili. Tudi sam se bom 
potrudil, da jim bo to uspelo.

Gradnja domačega drsališča pri 
Hladilnici v Zalogu le počasi na
preduje. Hitreje je recimo šlo s 
kopališčem na Kodeljevem. Ali 
menite, da bo novo igrišče prispe
valo h kvaliteti in razvoju hokeja 
v vzhodnem delu Ljubljane?

Danes sj ne moremo predstav
ljati dobrega hokeja brez lastnega 
umetnega drsališča. Denar, ki ga 
sedaj porabimo za tuja drsališča, 
bi raje namenili za vzgajanje no
vih kadrov.

Kot poznavalec razmer boste 
gotovo lahko odgovorili na vpra
šanje o jugoslovanskem hokeju.

Jugoslovanski hokej je v zadnjih 
letih zelo napredoval, bolj po 
kvaliteti kot po množičnosti. Raz
log za to je pomanjkanje umetnih 
drsališč. Hokej je drag šport, saj 
oprema za enega igralca stene 
približno 5.000 N din. Zato si 
manjša mesta ne morejo pri
voščiti kvalitetne opreme, kaj še
le opremiti rezervno, mladinsko in 
pionirsko moštvo.

S. R.

Knjižnice v borbi s
VEVČE, AVGUSTA—SEPTEM

BRA 1970 — Potem, ko je W. J. 
Barrow ugotovil, da je kislost ti
sta, ki papirju omejuje življenj
sko dobo, so proizvajalci papirja 
začeli bolj pospešeno izdelovati 
papir brez kislin, kar je zlasti v 
ZDA privedlo do proizvodnje ta
ko imenovanih permanentnih pa
pirjev.

Da bi podaljšali življenjsko do
bo papirja — to je problem, s 
katerim se ukvarjajo predvsem 
velike biblioteke in ki se ga ne da 
rešiti samo z regulacijo tempera
ture in vlažnosti zraka v prosto
rih — je holandska knjižnica na 
univerzi v Washingtonu predlagala 
nove načine in metode, ki se ne« 
koliko razlikujejo od Barrowih. 
Že dolgo časa so se proti porume
nelosti in razpadanju v nasprotju 
z Barrowim, ki dela z raztopino 
magnezijevega bikarbonata — bo
rili tako, kot konservirno sred
stvo za papir uporabljali kalcijev 
hidroksid in kalcijev karbonat, z 
namenom, da bi papir nevtralizi
rali.

Po Mark Adamsu, avtorju šte
vilnih raziskovalnih del, pa je 
treba papir obdelati tudi z vod
nimi raztopinami karboksimetil 
celuloze (ali tudi z drugimi alkal
nimi solmi organskih kislin), tako 
da papir hkrati nevtralizirajo in

KOLIČEVO, AVGUSTA — Kot
vsako leto je bila tudi tokrat 
povabljena naša nogometna ekipa 
na tradicionalni nogometni turnir, 
ki se ga udeležujejo tovarne pa
pirne industrije in to: Borregard 
Villach, Borregard Hallein, Pa
pirnica Vevče, Papirn. Količevo.

Letos je bil ta turnir izveden v 
Halleinu, kamor je 7. VIII. 1970 
odpotovala ekipa Papirnice Koli
čevo, ki je štela 18 članov. Poleg 
njih so na stroške podjetja, v zve
zi s poslovnimi razgovori potova
li še trije predstavniki našega 
podjetja. Prevoz je bil opravljen 
z osebnimi avtomobili, V Halleinu 
smo bili lepo in prisrčno sprejeti. 
Bivanje in prehrana ter ostalo je 
bilo v najlepšem redu. V soboto, 
8. VIII. 1970 sta bili odigrani dve 
tekmi:
Papirnica Količevo : Boirrengard 
Villach 1 : 0
Papirnica Vevče : Borregard Hal
lein 2 : 2,

VEVČE, AVG.-SEPT. — V šol
skem letu 1970/71 bo podjetje na
daljevalo s štipendiranjem 14 
učencev poklicne papirniške šole 
in 3 študentov fakultet. V drugi 
razred poklicne šole so vpisani 4 
učenci v tretji pa 9. Zanimivo in 
ne posebno spodbudno pa je, da 
se je v prvi razred vpisal samo 
en učenec, čeprav smo imeli v na
črtu vpis 15 učencev in ukrenili 
vse potrebno za pridobitev kandi
datov. Po mnenju in statistiki za
vodov za zaposlovanje je letos ob
čutno pomanjkanje moške mladi
ne za vse poklice, za papirniškega 
pa ni bilo povpraševanja. To sta-

staranjem papirja
utrdijo. Nadalje uporabljajo tudi 
nehlapljivo plastično umetno 
snov, ki daje papirju želeno upo
gljivost in istočasno preprečuje 
zlepi jen je pri visoki vlažnosti 
zraka. Pri poskusih, ki so jih na
pravili s časopisnim papirjem, so 
dosegli, da se je življenjska doba 
papirja dvignila za približno 150 
odstotkov.

Po reviji Zellstoff umi Papier

nato so po streljanju enajstme
trovk bili uspešnejši igralci iz 
Vevč (4:3).

V nedeljo 9. VIII. 1970 sta se v 
prvi tekmi za 3. mesto srečali po
raženi moštvi iz prvega dne: 
Borregard Villach : Borregard 
Hallein 2 : 1,
v finalni tekmi za zmagovalca 
pa je Papirnica Vevče, ki je na
stopila s kompletnim ligaškim 
moštvom NK »Slavija« iz Vevč 
premagala našo enajsterico z 2 :1.

Končni vrstni red je naslednji: 
1. Papirnica Vevče, 2. Papirnica 
Količevo, 3. Borregard Villach, 4. 
Borregard Hallein.

Za doseženo mesto smo prejeli 
lep pokal, od vsakega moštva pa 
spominsko plaketo oziroma zasta
vico'. Moštvo je doseglo lep uspeh 
in je dostojno reprezentiralo naše 
podjetje. Vse sodelujoče ekipe so 
bile povabljene na prihodnji tur
nir, ki bo v letu 1971 v Vevčah.

nje da misliti na težave, ki bodo 
nastopile pri kadrovanju poklic
nih papirniških kadrov. Najti bo 
treba novih oblik za poklicno 
usposabljanje, pri čemer bo ena 
najvažnejših poklicna papirniška 
šola za odrasle. Pri sprejemanju 
novih delavcev na delo, ki imajo 
pomanjkljivo osnovno šolsko izo
brazbo, naj bo pogoj dovršitev 
osemletke in kasneje poklicne izo
brazbe. Nujna bi bila tudi dife
renciacija pri sprejemanju oseb
nih dohodkov delavcev na začet
nih delovnih mestih vproizvod nji, 
kadar enako delovno mesto zase
da delavec s poklicno izobrazbo 
ali brez nje.

Potrebe niso v tem letu zahte
vale sprejem novih vajencev ko
vinarske ali električarske stroke. 
Štirje kovinarji in dva elektri- 
čarska vajenca drugega oz. tretje
ga letnika zadostujejo potrebam.

Izreki in misli
Človek, ki naredi napako in je 

ne popravi, naredi drugo napako.
Konfucij

Če je nasvet kakšnega bedaka 
morebiti dober, potem naj ga oži
vi pameten človek.

Lessing

In ker v družbi nikolil ni mogel 
uspeti, jo je iz maščevalnosti kle
vetal.

Če v nekaj verujemo, tedaj to 
še ni dokaz, da tisto tudi obstaja.

Voltaire

Dejistvo, da imamo sovražnika, 
dovolj jasno dokazuje, da imamo 
tudi zasluge.

Borne

Kjer ni vrline, ne more biti sla
ve.

Štipendisti in vajenci 
v šolskem letu 1970 71

Kolektivu papirnice Količevo
Sem na odsluženju vojaškega 

roka v Blažaju pri Sarajevu. Ze
lo sem vesel, ko že šesti mesec 
redno prejemam vaš časopis »Na
še delo«.

Z veseljem prelistam vsak ča
sopis, ki ga pač od podjetja do
bim v roke. Presenečen pa sem 
tudi nad kvaliteto glasila, kakor 
tudi člankov. Za mene pa je gla
silo še posebej zanimivo, ker iz 
njega izvem, kako naše podjetje 
posluje in kakšni so njegovi pro
blemi. Tako se bom tudi lažje 
vključil v delo po vrnitvi iz JLA, 
če bo le možnost.

Uredništvu želim, da mu uspe 
pripraviti in objaviti čim več za
nimivih člankov.

Prisrčno se vam zahvaljujem za 
pozornost, da tudi jaz prejemam 
časopis v oddaljeno Bosno.

Iskreno pozdravljam vse sode
lavce, posebno pa sodelavce iz 
strojne delavnice in mojstra Maj
henič Mirka.

S tovariškimi pozdravi!

Vojak: Peterka Franc V. P. 1685 
Blažuj pri Sarajevu 

Bosna
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Kegljači 
ponovno 
na stezi

Naš olimpijski bazen omogoča prirejanje plavalnih tekem v vseh 
rangih. Odslej tudi zvečer

Zanimiv hobi
VEVČE, AVG.—SEPT. — Malo

kdo ve, da izdelujejo v Vevčah 
poliestrske gliserje, čolne, ki so 
sposobni brzeti z največjimi brzi- 
nami po morju in jezerih, upo
rabni za 'smučanje na vodi ali po
tovanja po morju. Izdelujejo jih 
tehniki iz našega konstrukcijske
ga oddelka: Gorše Vlado, Lam- 
bergar Franc in Smrekar Sreč. 
Odlično so osvojili postopek za iz
delave, izbrali zelo posrečen mo
del in tako na cenen način prišli 
do visoko zmožnega čolna, ki sta

ne v trgovinah mnogo denarja. 
Čoln je dolg 3,65 m. na katerega 
se lahko instalira motor do 45 KS. 
Preizkusili so ga na Zbiljskem 
jezeru in dosegli brzino prek 70 
kilometrov na uro. Je stabilen, 
ima odlične navtične sposobnosti, 
zaradi vestne izdelave pa zelo' tr
den in estetsko ne slabši od kate
rega koli industrijskega tovrstne
ga izdelkai. Dopustni dnevi na 
morju jim bodo odslej gotovo za
nimivejši, mi jim pa k iznajdlji
vosti čestitamo! rr.

KOLIČEVO, SEPTEMBRA —
V začetku septembra so imeli 
člani kegljaškega kluba Papirnice 
Količevo svoj občni zbor, na kate
rem so kritično ocenili dosedanje 
delo kluba in postavili temelje za 
nadaljnje delo. Iz poročila dose
danjega predsednika Videta Vav
petiča je bilo razvidno, da je klub 
v preteklih letih dosegel zelo lepe 
uspehe. Nedvomno je bil najbolj
ši v občini, saj je na vsakoletnih 
sindikalnih športnih igrah redno 
osvajal prva mesta.

Kegljači našega kluba pa so bi
li cenjeni in upoštevani tudi v 
republiškem merilu, tako po svo
jih igralskih sposobnostih in tudi 
kot organizatorji.

Zaradi težav s postavljači pa je 
aktivnost v zadnjem letu precej 
zamrla, zato je bilo nujno, da se 
uvede na kegljišču v Jaršah av
tomatsko postavljanje. S solastni
ki kegljišča, kegljači Induplati 
Jarše je bil sklenjen dogovor in 
kmalu so se pričela dela na avto- 
matskih napravah, ki so bila kon
čana v maju letošnjega leta. Ker 
se je stanje na kegljišču bistveno 
spremenilo, je bilo nujno*, da se 
skliče občni zbor kluba ter izvo
li nov odbor, ki bo skrbel za ak
tivno delovanje kluba in za pra
vilno izkoriščanje kegljišča.

Za novega predsednika kluba je 
bol izvoljen Janez Majhenič, ki je 
v imenu novega odbora obljubil, 
da bo po svojih močeh skušal do
prinesti k napredku rekreativne
ga in tekmovalnega kegljanja.

Sprejeti so bili nekateri sklepi, 
katerih namen je omogočiti orga
nizirano ter redno kegljanje vsem. 
ki imajo veselje do tega športa. 
Zaradi povečanja stroškov in z 
namenom, da bi vsak sam prispe- 
val del stroškov, je bilo sklenjeno, 
da na kegljišču lahko v razpolož
ljivem času kegljajo le člani klu
ba, ki bodo plačevali mesečno 
članarino v znesku 5 din, tisti čla
ni kluba, ki niso zaposleni v Pa
pirnici pa 10 din mesečno. Član 
kluba lahko postane vsak, ki to 
želi, če plačuje članarino.

Od novega vodstva pričakuje
mo, da bo dostojno nadaljevalo z 
uspehi in prispevalo k razvoju 
kegljaškega športa na Količevem.

DVOJNA IZPOLNJEVANKA 
/ //

KADROVSKA SLUŽBA POROČA .

Papirnica
Količevo

• ■ ~_____

V mesecu juliju so se zaposlili:
Magda Ferjančič, referent za uvoz 

in izvoz
Janez Kokalj, pomočnik strojev — 

pazilec sita PS I
Andrej Poljanšek, pomočnik strojev 

— pazilec sita PS n 
Jože Majdič, pomočnik strojev — 

pazilec sita K9 II
Janko Jeraj, pomočnik strojev — 

pazilec sita KS I 
Ivan Korošec, laborant za OTK 
Drago Guberinič, delavec na lesnem 

prostoru
Slavko Burja, delavec na lesnem 

prostoru
Boris Korošec, delavec na lesnem 

prostoru
Jože Hančič, delavec na lesnem 

prostoru

V mesecu juliju so odšli iz tovarne: 
Alojz Petek, sporazumno
Marjan Novak, izključitev iz pod

jetja

V mesecu avgustu so se zaposlili: 
Janez Lukman, delavec na lesnem

prostoru
Joži Rode, administrator, komerc. 

sektorja
Marjan Grojzdek, pomočnik vnašal- 

ca v Hy
Anton Opara, delavec na lesnem 

prostoru

V mesecu avgustu so odšli iz pod
jetja:

Ivan Kralj, sporazumno 
Franc Cerar IV., odšel na odsluženje 

voj. roka
Zoran Milojevič, sporazumno 
Viktor Mav, odšel na odsluženje 

voj. roka
Mavrici j Grošelj, odšel na odslu

ženje voj. roka

Poročili so se:
Olga Podjed se je poročila z Rem- 

šak Stanislavom
Čestitamo !

Rodili so se:
Maksimiljanu Peletu se je rodila 

hčerka Zdenka
Petru Potočniku se je rodil sin 

Peter
Stanetu Prelovšku se je rodila 

hčerka Irena
Čestitamo !

Papirnica Vevče

Kadrovsko poročilo za mesec 
julij in avgust 1970

Prišli v juliju:
Franc Jančar, n. pomočnik 
Bojan Zakovšek, II. pomočnik 
Slavko Nograšek, II. pomočnik 
Jože Habič pomočnik vodje pripra

ve snovi
Franc Klešnik, II. pomočnik 
Janez Avbelj, II. pomočnik 
Franc Vrtačič, snemalec lesovine 
Bogomir Hojnik, nanosilec 
Boris Boj ko, pripravnik 
Danilo Zabukovec, pripravnik 
Levinia Gašperini, pomivalka poso

de v počitniškem domu

Odšli v juliju:
Lado Čebular, lastna odpoved 
Pavla Škrlj, upokojena

Poročili so se:
Stane Rupnik z Jožico Bratun 
Zvonko Pereč z Ano Zalokar 
Ilija Manču z Natalijo Bau

Čestitamo !

Rodili so se:
Marjeti Gradišar, hči Doris 
Francu Plešku in Mariji, sin Alek

sander
Ladislavu Gorše, sin Matjaž 
Mariji Silahič, sin Mitja 
Aliju Jušiču, sin Emir 
Tereziji Holc, sin Boštjan 
Alojzu Omahnu, H. pomočniku, sin 

Boštjan
Milanu Sivki in Tereziji, hči Si

mona
Jožetu Škobernetu, sin Aljoša

Čestitamo !

Tovarna celuloze 
M edvode

V mesecu avgustu so se zaposlili: 
Boža Curk, pripravnik v ekonom-

sko-komercialni službi 
Vilma Arih, pomočnik v oddelku 

za obračun OD
Dušan Turk, pomočnik pelilca ce

luloze
Miran Gašperlin, pomočnik priprav- 

Ijalca kisline

V avgustu so odšli:
Janez Zajec, delavčeva odpoved 
Bešir Keranovič, samovoljno 
Miran Gašperlin, v JLA 
Peter Zver, samovoljno 
Franc Vrbanjščak, samovoljno 
Janez Tršovec, samovoljno

V juliju so se zaposlili:
Julka Fric, snažilka
Janez Prijatelj, ključavničar 
Slavko Smoleč, ključavničar 
Husein Avdič, razkladalec surovin 
Muharem Handanagič, razkladalec 

surovin
Ibrahim Krhalič, razkladalec suro

vin
Osman Malovčič, razkladalec su

rovin
Rahim Celic, razkladalec surovin 
Husnija Abdič, razkladalec surovin 
Husein Malovčič, razkladalec su

rovin
Stanko Zavrl, nakladalec lesa in 

žamanja

V juliju so odšli:
Franjo Dolinščak, samovoljno 
Smail Djogič, samovoljno 
Ignacije Vukančič, sporazumno 
Helena Kern, delavčeva odpoved

Poročili so se:
Cilka Keber 
Stanko Bertoncelj 
Florijan Čarman 
Ivan Zadravec

Čestitamo !

Rojstva:
Anici in Andreju Rozmanu se je 

rodil sin
Ivanu Vebru se je rodila hči 
Alojzu Mihovcu se je rodil sin

Čestitamo !

Zahvala!
Težka bolezen, zaradi katere 

je bil moj mož ob nogo, je težko 
prizadela naju oba. Pri tem nisva 
ostala neopazna. Ne samo, da so 
delovni tovariši sočustvovali z 
nama, v najini veliki nesreči so 
se naju spomnili tudi materialno.

Sindikalni organizaciji in prija
teljem iz delavnic se iskreno za
hvaljujem za izkazano pomoč.

Jožefa Brezovar

Besede brez označenih polj:
I. lik: 1. majhna noga, 2. pripe- 

Ijava na določeno m<>sto ^nnr. ži
vine na sejem), 3. drgnjenje, 1. 
vrsta ribe ali peciva, 5. župijani,
6. trta, vino, prvo žganje, tudi 
značilnost opranega perila in sne
ga, 7. sejem.

II. lik: 1. ekvator, polutnik, 2. 
meso plahe gozdne živali, 3. vr
sta zoba, 4. počasna slinasta ži- 
valica, 5. razsol, 6. tuje žensko 
ime, 7. mesto v Turč:ji.

Z dodatkom črke dobite v obeh 
likih besede novega pomena. 
Op'si teh besed so med seboj po
mešani:

Hrib na Primorskem — tron — 
kazein — veliko ljudi — vladarji 
starega Egipta — poležen predmet 
— zgoščevanje — danka, okrasek, 
glava pri kablu — jurist — skup
no ime za semena — letovišče pri 
Kopru — tuje žensko ime — 
brušeno steklo — cvetni obod.

Nove črke na označenih poljih 
dajo v I. liku ime večjega kraja 
na Gorenjskem z znano tovarno, 
v II. liku pa njen stranski proiz
vod.

Rešitev dvojne izpolnjevanke iz 7. 
številke »Naše delo«

Besede s številkami:
1. komitat, 2. olje, 3. remi, 4.

Adarama, 5. Jan, 6. Aube, 7. ra
bat, 8. atomika, 9. okel, 10. jele- 
nina, 11. nalika, 12. ravan, 13. 
aroma, 14. nižanje, 15. cmera.

Besede s črkami:
A. komit, B. atol, C. jeremia- 

da, D. ramajana, E. Uberaba, F. 
tat, G. omika, H. okolje, I. Lenin, 
J. anali, K. karavana, L. romani, 
M. žanjec, N. mera.

Za pravilno rešitev dvojne iz
polnjevanke so bili izžrebani:

Po 10 din: Hilda Gradišek, ing. 
Majda Žemva, Ivo Avbelj in Ma
rija Trdan

Nagrado 40 din prejme Lovec 
Lenčka

Prišli v avgustu:
Marjan Gorenc, II. pomočnik 
Dragica Grabner, servirka v počit

niškem domu
Peter Selan — iz JLA, pripravnik

Odšli v avgustu:
Janez Černe, upokojen
Filip Jamšek, upokojen
Janez Krese, upokojen
Milan Levičnik, lastna odpoved
Greti Moškrič, upokojena
Alojz Pezamovski, lastna odpoved
Dunja Radulovič, lastna odpoved
Danilo Zabukovec, v JLA
Bojan Repše v JLA
Dragica Grabner, lastna odpoved
Anica Vidic, invalidsko upokojena

-OBSEDELO-
Glasilo delovnih kolektivov Zdru
ženih papirnic Ljubljana in Pa
pirnice Količevo in Tovarne celulo
ze Medvode — Izdajajo jo njihovi 
delavski sveti — Izhaja vsak me
sec — Odgovorni urednik Stane 
Robida — Uredniški odbor: 
Marjan Černe, Janez Gašperin, 
ing. Janez Hribar, Jože Lejko, Lju
bo Milič, Tone Novak, Andrej 
Pirkmaier. Tehnični urednik Da
nilo Domajnko (Delavska enot
nost) — Tiska tiskarna »Toneta 

Tomšiča*« v Ljubljani.


